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Adres redakcji: ul. Zwierzyniecka 8A,  
00 - 719  Warszawa. Tel. 22 841 60 11.
Strona internetowa spółdzielni, w tym archiwum 
numerów M6:  www.msmenergetyka.pl.

Kontakt do redakcji: m6@msmenergetyka.pl, 
tel. 600 38 33 34.
Nakład: 19 300.  ISSN 1508-9266.
Redaktor naczelny:  Mariusz Ilnicki.
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ul. Wał Miedzeszyński 98, 04-987 Warszawa.
Okładka: fot. Wojciech Wojtowicz

TELEFONY DYŻURNETELEFONY DYŻURNE
Bernardyńska
AO: 22 841 90 37

pogotowie elektryczne: 507 092 161, pog. energetyczne: 22 821 31 31, instalacje c.w., z.w., c.o., gaz: 504 027 401, 
windy (Lift Service SA): 505 006 520,  domofony: 22 840 55 95

Idzikowskiego
AO: 22 840 29 25

dyżur hydrauliczny: 601 218 560, dyżur elektryczny: 788 782 250, nadzór techniczny: 512 688 719

Sadyba
AO: 22 642 98 42

inst. elektryczne: 666 832 263, inst. c.o., z.w., c.w., kanalizacja, gaz: 660 225 172, instalacje domofonowe Korczyńska 6 - 501 020 
480, pozostała część osiedla 601 383 308, awarie wind CITY LIFT: 601 242 263 (po 16.00:  22 617-00-20), awaria wind Konstancińska 
7B – WINDA tel. 22 641-19-16 całodobowo, awarie hydroforni i sieci wodociągowej dla budynków wysokich: 660 225 172, 
oświetlenie osiedla: 666 832 263, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Sielce
AO: 22 841 38 86

pog. elektryczne: 603 205 444, windy: informacje wywieszone w poszczególnych budynkach, pog. wod-kan: 22 851 30 70, Veolia 
(c.o): 993, pog. gazowe: 992, MPWiK: 994

Stegny Południe
AO: 22 842 00 41

e-mail do AO: ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl, pog. hydrauliczne: 601 238 533, pogotowie elektryczne i domofonowe: 531 575 
444,  serwis instalacji gazowej i wentylacji: 798 528 528; windy dla bud: Egejska 15,17,17a,17b; Bonifacego 66,68,70,  KONE: 603 
78 66 78: 22 843 88 88; pozostałe budynki, WINDA: 22 641 19 16, 800 151 818; konserwacja bram garażowych: 603 523 664

Stegny Północ
AO: 22 842 02 29

pogotowie elektryczne: 501 348 556; serwis instalacji gazowej i wentylacji: 22 858 00 12; pogotowie c.o. i wod-kan: 601 218 560; 
windy:  22 641 19 16; pogotowie MPWiK: 994; pogotowie gazowe: 992

Stegny Rożek
AO: 22 858 17 97

inst. elektryczne: 501 120 252, windy: 22 641 19 16, MPWiK 994, pogotowie gazowe: 992, Veolia (c.o.) 993

Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39
Zarząd spółdzielni MSM „Energetyka”, centrala: 22 841 60 11, dział członkowsko-mieszkaniowy: 22 841 60 10, dział rozliczeń z członkami: 22 841 60 11 wewn. 
234, dział inwestycji: 22 840 53 39

SPÓŁDZIELNIA W SKRÓCIE

Nie wszystko da się zaplanować
1143 prace dodatkowe. Tyle dodatkowych zadań 
wykonano w osiedlach w 2021 roku w wyniku 
wniosków rad osiedli, rad domów-nieruchomości 
oraz w związku z usuwaniem awarii lub zapobie- 
ganiem zagrożeniom. Łączny koszt tych robót      
to 3,17 mln zł.

Smart „Energetyka”
Coraz bliżej końca fazy testowej systemu 
iMieszkaniec. Obecnie jest on już uruchomiony 
we wszystkich administracjach, gdzie pracownicy 
uczą się pracy z systemem do zgłaszania proble- 
mów służbom spółdzielni. Kolejny etap to 
udostępnienie mieszkańcom. Być może pełne 
wdrożenie iMieszkańca zbiegnie się w czasie          
z uruchomieniem nowej strony spółdzielni. Prace 
nad witryną są już na ostatniej prostej. 

Z kontem użytkownika możesz więcej
Warto założyć konto użytkownika na stronie 
www.msmenergetyka.pl. Tylko jako zalogowany 
użytkownik mamy dostęp do szeregu materiałów 
o funkcjonowaniu spółdzielni i naszym stanie 
rozliczeń i opłat.

Pandemia, a przepisy dotyczące 
funkcjonowania spółdzielni

opr. red.

   Decyzją rządu stan pandemii został 16 maja 2022 r. przekształcony w stan za- 
grożenia epidemicznego. Z punktu widzenia funkcjonowania spółdzielni mieszka- 
niowych, w szczególności zwoływania walnych zgromadzeń członków, sytuacja 
prawna pozostaje bez zmian.
  Kwestię zwoływania WZCz w trakcie pandemii uregulował art. 90 ustawy z 31 
marca 2020 r. o zmianie ustawy o szczególnych rozwiązaniach związanych z za- 
pobieganiem, przeciwdziałaniem i zwalczaniem Covid-19, innych chorób zakaź- 
nych oraz wywołanych nimi sytuacji kryzysowych oraz niektórych innych ustaw. 
Zgodnie z tym artykułem, jeżeli ustawowy termin zwołania walnego zgromadze- 
nia spółdzielni przypada w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epidemicz- 
nego albo stanu epidemii, termin ten ulega przedłużeniu o sześć tygodni od dnia 
odwołania tego stanu. Ustawodawca w tym aspekcie nie dokonał więc rozróżnie- 
nia pomiędzy stan epidemii, a stan zagrożenia epidemicznego.
   Równocześnie wprowadzona została norma prawna, która z mocy ustawy prze- 
dłuża kadencję rady nadzorczej lub zarządu, jeżeli kadencja ta upłynęła lub upłynie 
w okresie obowiązywania stanu zagrożenia epidemicznego albo stanu epidemii. 
Analogicznie sytuacja wygląda z radami osiedli i domów-nieruchomości.
  Zarówno spółdzielnie, jak i wspólnoty mieszkaniowe mogą jednak skorzystać       
z korespondencyjnych zasad podejmowania uchwał. W czasie obowiązywania sta- 
nu epidemii lub zagrożenia epidemicznego, w mocy pozostają bowiem regulacje 
dotyczące możliwości podejmowania przez walne zgromadzenie spółdzielni uchwał 
na piśmie lub przy wykorzystaniu środków bezpośredniego porozumiewania się na 
odległość. Z tej możliwości skorzystano w MSM „Energetyka” we wrześniu 
ubiegłego roku.

M.I.

http://www.msmenergetyka.pl
http://www.msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
mailto:ao.stg.pld@msmenergetyka.pl.pl
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Podczas kwietniowego plenum zaakceptowane zostały wnioski        
o pożyczki z CFR na łączną kwotę 1,75 mln zł. Ponadto Rada 
oceniła pracę Zarządu, rekomendowała także sprawozdanie 
finansowe na Walne Zgromadzenie. Podjęta została uchwała 
nowelizująca Regulamin Zebrań Osiedlowych.

   Rada zapoznała się ze sprawozdaniem biegłego rewidenta z badania 
sprawozdania finansowego spółdzielni za rok 2021 i rekomendowała 
sprawozdanie na Walne Zgromadzenie - szczegółowo na temat sy- 
tuacji „Energetyki” w ubiegłym roku piszemy na stronie 8. 
 W kwietniu do Rady Nadzorczej wpłynęło osiem wniosków doty- 
czących pożyczek z Centralnego Funduszu Remontowego. Wszystkie 
pochodziły z osiedla Idzikowskiego i dotyczyły wymiany pionów 
instalacji z.w. c.w. wraz z cyrkulacją oraz wymianę wodomierzy. Rada 
pozytywnie oceniła wnioski, a łączna kwota pożyczek to 1,75 mln zł. 
Szerzej o remoncie piszemy na stronie 10.
 Podczas posiedzenia Zarząd zaprezentował bieżącą informację          
o sprawach inwestycyjnych. Po sfinalizowaniu tzw. projektu „WB-1” 

(dwa budynki przy ul. Zwierzynieckiej 8C i 8D), spółdzielnia 
koncentruje się już na kolejnej inwestycji - budynku u zbiegu ulicy 
Czerniakowskiej i alei Polski Walczącej (również na osiedlu Sielce). 
Członkowie Rady zapoznali się również z informacją Zarządu na 
temat spraw terenowo-prawnych oraz o bieżących wydarzeniach          
w spółdzielni. Wszystkie informacje zostały przyjęte przez RN.
  Kolejny punkt obrad był związany z planowanym na 26 maja 
zebraniem osiedlowym na osiedlu Stegny Północ podczas którego 
wybrana miała zostać Rada Osiedla, której osiedle nie posiada od 
początku 2020 roku. Rada Nadzorcza dokonała wyboru spośród siebie 
trzech członków Komisji Skrutacyjnej, jednak wskutek braku kan- 
dydatów zebranie zostało odwołane. 
   Ponadto Rada Nadzorcza przyjęła uchwałę nowelizującą Regulamin 
Zebrań Osiedlowych. Treść regulaminu została dostosowana do prze- 
pisów ustawy prawo spółdzielcze znowelizowanych w związku ze sta- 
nem epidemii. W tym przypadku do Regulaminu dodano zapis roz- 
szerzający możliwość podjęcia na piśmie uchwał zebrania osiedlowego      
o kwestię zgody na nabywanie lub budowanie budynków.
   Wśród pozostałych kwestii będących przedmiotem prac Rady w kwiet- 
niu znalazły się, m.in., dyskusja na temat kwestii planowanej przez 
jednego z deweloperów inwestycji przy ul. Sycylijskiej na osiedlu 
Stegny Południe i jej wpływu na spółdzielnię, omówienie stanu prac 
nad sprawozdaniem Rady Nadzorczej i ocena pracy Zarządu oraz 
głównej księgowej. 

OBRADY RADY 
NADZORCZEJ

Materiał partnera 

M6 jest partnerem medialnym wydarzenia

O remontach i nie tylko...
   13 maja Zarząd spotkał się z kierownictwem wszystkich 
osiedli. Przedmiotem dyskusji była bieżąca praca i pro- 
blemy, w szczególności polityka remontowa spółdzielni    
w kontekście wieloletniego planu remontów, nad którym 
trwają prace. W szerokim gronie omówione zostały plany 
osiedlowe, które powstały z dużym udziałem przedsta- 
wicieli mieszkańców, a które finalnie mają złożyć się na 
„Wieloletni plan remontów zasobów mieszkaniowych 
spółdzielni na lata 2022-2026. 

M6.

fot. MSM „Energetyka”
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BERNARDYŃSKA
  Rada Osiedla przyjęła bez uwag sprawo- 
zdanie z wykonania planu gospodarczego 
osiedla za 2021 r., oraz zatwierdziła plan 
wieloletni remontów zasobów mieszkanio- 
wych osiedla na lata 2022-26. Plan ten za- 
kłada całkowite usunięcie azbestu znajdują- 
cego się w lejach zsypowych. Treść sprawo- 
zdania umieszczona została na stronie inter- 
netowej osiedla. Ponadto Rada podjęła uchwa- 
łę w sprawie podziału nadwyżki bilansowej 
osiedla za 2021 r. (640 tys. zł).      
  W związku z rezygnacją z członkostwa         
w RO dotychczasowego przewodniczącego 
Komisji Technicznej, od kwietnia funkcję tę 
objął Witold Lisiecki.
   W zakresie prac remontowych, na wniosek 
RDN Bernardyńskiej 1a, wyremontowany 
został lokal, który został powiększony o są- 
siadującą rowerownię,  wymieniono drzwi do 
wiatrołapu lokalu przychodni lekarskiej 
(Bernardyńska 3). W budynku Bernardyńska 
11 wymieniono stary zestaw hydroforowy na 
nowy, energooszczędny oraz wykonano 
modernizację oświetlenia (led) na klatkach 
schodowych oraz założono podliczniki dla 
obu wind, co umożliwi dokładny pomiar zu- 
życia energii elektrycznej tych urządzeń. 
   W związku z odmową MPWiK współpra- 
cy w zakresie budowy przyłączy wodociągo- 
wych, administracja zleciła opracowanie pro- 
jektu budowy nowych przyłączy do budyn- 
ków Bernardyńska 13 i 17 celem ostateczne- 
go ich odłączenia od wyeksploatowanej hy- 
droforni H-2. W połowie czerwca rozpocz- 
nie się likwidacja lejów zsypowych zawiera-
jących azbest i remont pomieszczeń gospo- 
darczych, w budynkach Bernardyńska 11 i 17.  
Na ten cel uzyskano dotację - 173 tys. zł.
  Po konsultacji społecznej z RDN, w czerw- 
cu administracja przedstawi RO do zatwier- 
dzenia projekt nowej organizacji ruchu, a na- 
stępnie przystąpi do jego  wdrożenia.
   Administracja złożyła wniosek do WOŚ  
w sprawie usunięcia dwóch obumarłych drzew 
przy ul. Bernardyńskiej 1a i 11. Od marca, 
przy współpracy z radną Joanną Dembowską 
i właścicielem sklepu spożywczego Hamann, 
administracja prowadzi zbiórkę produktów 
spożywczych i higienicznych dla uchodźców 
z Ukrainy.

IDZIKOWSKIEGO
  Rada Osiedla przyjęła sprawozdanie z wy- 
konania planu finansowo-gospodarczego za 
2021 r. Co interesujące, elementem sprawo- 
zdania są tabelaryczne analizy kosztów ener- 
gii cieplnej oraz zimnej wody w latach 1996- 
-2021. Plan remontów został przekroczony 
w związku z przesunięciem robót planowa- 
nych do wykonania w 2022 r., co zapewniło 
utrzymanie kosztów na poziomie prac wyko- 
nywanych jeszcze wiosną 2021 r. RO przy- 
jęła sprawozdanie ze swojej działalności za 
okres lipiec 2021 - maj 2022 (dostępne na 
stronie internetowej osiedla). 
 Ponadto Rada pozytywnie zaopiniowała 
przygotowany przez administrację projekt 
wieloletniego planu remontów. Największą 
pozycją jest wymiana pionów instalacji wod- 
nych, która łącznie może pochłonąć około 
3,5 mln zł - więcej na temat remontu w ma- 
teriale na stronie 10. 
  W trakcie omawiania jest opracowywany 
przez zewnętrzną firmę projekt organizacji 
ruchu na osiedlu z uwzględnieniem zapisów  
Miejscowego Planu Zagospodarowania 
Przestrzennego. Rada Osiedla analizuje pro- 
blem związany z ochroną osiedla przed ne- 
gatywnymi skutkami sąsiedztwa Trasy 
Siekierkowskiej. Uruchomienie Mostu Po- 
łudniowego i obwodnicy Warszawy daje mo- 
żliwości powrotu do tematu i szukania roz- 
wiązań. Rada przeprowadziła kontrolę dzia- 
łań windykacyjnych - nieprawidłowości nie 
stwierdzono.
  Trwają  prace naprawcze i konserwacyjne 
urządzeń na placach zabaw oraz boiskach.           
W połowie maja przeprowadzono koszenie 
terenów zielonych osiedla.
  W niedzielę 29 maja na osiedlu odbędzie 
się piknik z okazji Dnia Dziecka, podczas 
którego przewidziano wiele atrakcji dla naj- 
młodszych. W pracowni kreatywnej "I-dzik" 
rozpoczęły się bezpłatne zajęcia dla seniorów 
o różnej tematyce: od decoupage poprzez 
kiszenie owoców i warzyw, na tworzeniu na- 
turalnych kosmetyków skończywszy. O te- 
matyce zajęć decydują sami uczestnicy. Nie- 
bawem rozpoczną się również zajęcia dla 
najmłodszych. Na osiedlowym boisku roz- 
grywane są rozgrywki ELM oraz odbywają 
się zajęcia sportowe dla najmłodszych.

SADYBA
   W ostatnim czasie przeprowadzono wy- 
miany drzwi wejściowych do korytarzy piw- 
nic i schowków pod schodami w budynku 
Przy Bernardyńskiej Wodzie 3, a także do- 
konano wymiany drzwi wejściowych do ko- 
rytarzy piwnic i pomieszczeń technicznych w 
budynku Powsińska 15. Zakończyła się 
również wymiana drugiej windy w budynku 
Korczyńska 8.

   Szereg prac jest w toku. Wśród najważniej- 
szych wymienić należy termomodernizację 
wszystkich ścian oraz remont balkonów od 
strony patio w budynku Konstancińska 3B;  
kapitalny remont balkonów w budynku 
Konstancińska 7B; wykonanie izolacji prze- 
ciwwodnej i termicznej ścian piwnic w bu- 
dynkach Przy Bernardyńskiej Wodzie 1 i 1A; 
czy remont kominów na dachu budynku z 
montażem nasad wspomagających ciąg typu 
„turbowent” w budynku Przy Bernardyńskiej 
Wodzie 11.  Realizowane są również wymia- 
ny instalacji: gazu w budynku Bonifacego 89; 
WLZ w budynku Solankowa 6; poziomów 
kanalizacji pod posadzką piwnic w budynku 
Bonifacego 77.
   W zakresie prac osiedlowych, trwają prace 
obejmujące poszerzanie osiedlowych ulic: 
między budynkami Sobieskiego 60 a 62;  
przy budynkach Sobieskiego 66, 66A; frag- 
mentu drogi na tyłach budynku Bonifacego 
77; przy budynku Solankowa 4, gdzie wyko- 
nywana jest także nawrotka.
   W kwietniu przeprowadzono trzy postępo- 
wania przetargowe, z czego jedno zostało 
rozstrzygnięte. W oparciu o decyzje Wydzia- 
łu Ochrony Środowiska usunięto osiem 
drzew z terenu osiedla. Administracja zleciła 
firmie zewnętrznej wymianę piasku w pia- 
skownicach i w strefach bezpieczeństwa na 
placach zabaw. Dział zieleni na początku 
maja przeprowadził koszenie trawy na tere- 
nie osiedla.

SIELCE
 Na posiedzeniu Rady Osiedla przyjęto spra- 
wozdanie z działalności gospodarczo-finan- 
sowej administracji za rok 2021. Wyniki 
zostały ocenione pozytywnie, pomimo epi- 
demii i inflacji dobra sytuacja finansowa zo- 
stała utrzymana. Plan remontowy za ubiegły 
rok wykonano również na dobrym poziomie. 
Na posiedzeniu RO została również przyjęta 
korekta zakresu planu remontów na 2022 r. 
związana z przyznaniem pożyczek z CFR na 
zadania remontowe dla budynków: Zwierzy- 
niecka 1, Czerniakowska 32 i Piwarskiego 16 
oraz rezygnacją z wymiany instalacji c.o. przy 
Czerniakowskiej 28A. W rezultacie plano- 
wany koszt robót wzrósł do 5,02 mln zł,             
a suma pożyczek z CFR do 1,05 mln zł.  
   Na posiedzeniu plenarnym w kwietniu wa- 
żnym punktem obrad było podjęcie uchwały 
w sprawie wieloletniego planu najpilniej- 
szych remontów w zasobach mieszkanio- 
wych osiedla na lata 2022-2026 stanowiąca 
część zbiorczego planu remontów spółdzielni. 
 W ostatnim czasie na osiedlu, spośród 
większych prac, zostały zakończone remonty 
wytypowanych loggii w budynkach: Czer- 
niakowska 36A, 38A, Zwierzyniecka 3; 
ustawiono nowe altanki śmietnikowe dla bu- 

Z ŻYCIA 
OSIEDLI
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dynków Czerniakowska 38A i Zwierzynie- 
cka 1, wykonano po wymianie kanalizacji 
remont posadzek w piwnicy budynku Gie- 
rymskiego 5, remont pokrycia daszka wej- 
ściowego w budynku Czerniakowska 95/97.
  Prace w trakcie to: wymiana naczyń prze- 
ponowych w węzłach c.o. w trzech budyn- 
kach; remont wejść w budynku Gierymskie- 
go 7; remont balustrad balkonowych w bu- 
dynku Melomanów 10; wymiana lin i napę- 
du wind w budynkach Belwederska 3 i Czer- 
niakowska 32; remont drogi dojazdowej do 
parkingu przy Czerniakowskiej 28A; montaż 
altanki śmietnikowej dla Czerniakowskiej 38.
  Trwa przetarg na budowę nowych przyłą- 
czy wody z montażem zestawu pomp za- 
pewniających dostawę wody na potrzeby by- 
towe i ochrony przeciwpożarowej w budyn- 
kach: Sielecka 55, 57 i Stępińska 36/46. 
  W przygotowaniu jest wymiana pionów 
zimnej i ciepłej wody oraz cyrkulacji w bu- 
dynku Czerniakowska 24 oraz remont insta- 
lacji gazowej w budynku Sobieskiego 105.
   Coroczne przeglądy techniczne budynków 
zgodnie z przyjętym terminarzem rozpo- 
częły się w kwietniu i powinny zakończyć się 
do końca maja. W nowej inwestycji - dwóch 
budynkach przy ul. Zwierzyniecka 8C i 8D, 
właściciele odebrali klucze do mieszkań; 
rozpoczęły się prace wykończeniowe.  

STEGNY POŁUDNIE
   Rada Osiedla przyjęła sprawozdanie admi- 
nistracji o wykonaniu zadań gospodarczych 
oraz sprawozdanie z działalności Rady 
Osiedla za 2021 r. Ze względu na brak ze- 
brania osiedlowego w kwietniu RO opraco- 
wała plan pracy i harmonogram spotkań na 
kolejne miesiące.
  Administracja przeprowadziła kolejne trzy 
postępowania przetargowe: na remont windy 
przy Korsykańskiej 5; na wykonanie moder- 
nizacji oświetlenia ulicy Iberyjskiej, parkingu 
oraz parku przy ul. Iberyjskiej; a także na re- 
mont balkonów i loggii w 10 budynkach. 
Postępowania te wyłoniły wykonawców.
  Zakończono badanie sprawozdania finan- 
sowego AO za 2021 r. oraz przegląd garaży 
w zadaniach I i II pod kątem zabezpieczenia 
ppoż. W wyniku działań administracji postę- 
powanie administracyjne wszczęte z urzędu 
w sprawie nakazania MSM „Energetyka” usu- 
nięcia uchybienia w zakresie drogi przeciw- 
pożarowej przy ul. Capri 4 zostało zawie- 
szone do 30 września 2022 r. Do tego czasu 
administracja uzgodni ze Strażą Pożarną  
rozwiązania zamienne. 
 Finalizowany jest remont nawierzchni 
jezdni i zatok postojowych wraz z moderni- 
zacją oświetlenia przy ul. Iberyjskiej (więcej 
na stronie 10). Wykonywane są nowe przyłą- 
cza indywidualnego zasilania budynków Ibe- 
ryjska 4, 5, 6, 7 oraz Egejska 11 i 13. W bu- 

dynkach Korsykańska 3 i 5 trwa moderni- 
zacja instalacji elektrycznej. Kontynuowane 
są prace związane z drobnymi remontami 
nawierzchni drogowych na terenie osiedla. 
  Rozpoczęto przeglądy okresowe stanu tech- 
nicznego budynków mieszkalnych, usługo- 
wych, lokali użytkowych i placów rekreacyj- 
nych. Zakończono prace związane z moder- 
nizacją oświetlenia na LED w parku w rejo- 
nie ul. Korsykańskiej i w budynku Egejska 1. 
Wymieniono piony instalacji wody zimnej, 
ciepłej i cyrkulacji w budynkach Nicejska 1 
oraz Egejska 4. Na Iberyjskiej 4 wymieniono 
wentylatory dachowe. Odebrano roboty po- 
legające na modernizacji instalacji elek- 
trycznej w częściach wspólnych budynku 
Egejska 7 i 8. Wykonano zalecenia po prze- 
glądach ppoż. w budynkach Bonifacego 66, 
68, 70, Egejska 15, 17A, Iberyjska 4, w bu- 
dynku Bonifacego 70 uszczelniono rysy na 
stropach i wymieniono dylatację posadzkową 
na poziomie -1 i -2 oraz zakończono prace 
związane z wyminą prawej poręczy w scho- 
dach ruchomych. Dokonano wymiany 50 szt. 
wodomierzy na polewaczkach. 
  Zgodnie z planem na 2022 r. wykonano 
ogrodzenie wokół siłowni plenerowej oraz 
zamontowano samoobsługową stację na- 
prawy rowerów przy zbiorniku retencyjnym. 
Place zabaw są już po rocznych przeglądach, 
wymieniono na nich piasek, a na Iberyjskiej 
pojawiła się nowa zabawka – koparka. Pias- 
kiem wysypano również wybieg dla psów. Na 
terenie sportowo-rekreacyjnym stanęła 
biblioteczka plenerowa, dzięki której można 
wymieniać się książkami z sąsiadami. Na 
osiedlu został zaaplikowany preparat chro- 
niący drzewa kasztanowców białych. 
  W ostatnim czasie na osiedlu odbyły się 
dwie imprezy plenerowe, zaś 4 czerwca od- 
będzie się piknik z okazji Dnia Dziecka. 

STEGNY PÓŁNOC
   Nie odbędzie się zebranie osiedlowe, które 
zostało pierwotnie zwołane na 26 maja w ce- 
lu wyboru rady osiedla - nie zgłosiła się nie- 
zbędna liczba kandydatów. Więcej o tej spra- 
wie - strona 10.
   Na terenie osiedla w drugim kwartale reali- 
zowana jest, m.in. wymiana pionów instalacji 
ciepłej i zimnej wody oraz cyrkulacji w części 
budynku przy ul. Czarnomorskiej 17 (klatki 
I-VI), remont klatek schodowych w budynku 
przy ul. Warneńskiej 3; wymiana jednej win- 
dy w budynku przy ul. Soczi 10. Trwają też 
prace przy budowie altan śmietnikowych na 
terenie osiedla. Ponadto rozpoczęły się co- 
roczne przeglądy stanu technicznego wszyst- 
kich obiektów na osiedlu. 
 W rezultacie wniosku złożonego przez 
MSM „Energetyka” na początku roku do 
Prezydenta m.st. Warszawy, osiedle uzyskało 
49 tys. zł w ramach pomocy de minimis na 

realizację inwestycji polegających na usuwa- 
niu i unieszkodliwianiu wyrobów zawiera- 
jących azbest. Prace obejmą demontaż i uty- 
lizację elementów azbestocementowych, tj. 
pionów kanalizacji deszczowej w budynkach 
przy ul. Kaspijskiej 6 oraz Kaukaskiej 6. 
  Finalizowane jest postępowanie przetargo- 
we na remont pokrycia dachów w budyn- 
kach przy ul. Krymskiej 2 oraz przy ul. Se- 
wastopolskiej 1. W najbliższym czasie zosta- 
nie ogłoszone postępowanie na wymianę in- 
stalacji od wyładowań atmosferycznych. 
  W zakresie robót osiedlowych kontynuo- 
wane są prace porządkowe po zimie na tere- 
nach zielonych. Na początku maja rozpoczę- 
ło się pierwsze koszenie trawy. Planowana są 
nowe nasadzenia kwiatów w gazonach przy 
integracyjnym placu zabaw i nie tylko. 

STEGNY ROŻEK
   Na osiedlu zakończono prace remontowe 
klatek schodowych w budynku Burgaska 1, 
zakończono także modernizację instalacji 
elektrycznej w budynku Neseberska 4. W bu- 
dynku tym w najbliższym czasie przeprowa- 
dzone zostaną prace remontowe polegające 
na usunięciu rur azbestocementowych pio- 
nów zsypowych w I klatce. W planie jest 
również remont elewacji budynku Neseber- 
ska 3. Trwają prace projektowe niezbędne do 
remontu elewacji pawilonu handlowo-usłu- 
gowego przy ul. Burgaskiej 2. 
  Administracja zakupiła betonowe gazony, 
które po obsadzeniu roślinami ozdobnymi 
zostaną rozmieszczone wzdłuż ciągów pie- 
szych na osiedlu. Podjęto decyzję o założeniu 
łąk kwietnych na wybranych fragmentach 
obszarów zielonych, po zakończeniu pierw- 
szego koszenia traw. Prowadzone są wiosen- 
ne prace porządkowe terenów osiedla oraz 
prace związane z pielęgnacją i konserwacją 
zieleni osiedlowej. W kwietniu przeprowa- 
dzono prace naprawcze elementów wyposa- 
żenia placów zabaw oraz dokonano moder- 
nizacji placu do rekreacji.

opr. red. na podstawie 
informacji od RO i AO

Planujesz sprzedaż 
mieszkania?

Sprawnie i szybko je do tego 
przygotujemy.

Wyczyścimy i wywieziemy 
wszystkie starocia w nim 

zalegające, tj. meble, 
stoły, fotele itd.

Przyjadę i bezpłatnie wycenię 
usługę.

Tel. 531 605 919
Zapraszam! 
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- Niedawno minął rok odkąd objął Pan 
stanowisko Prezesa Zarządu MSM 
„Energetyka”. Za Panem pierwsza ocena 
pracy Zarządu dokonywana przez Radę 
Nadzorczą. Zarówno Pan, jak i pozostali 
członkowie Zarządu otrzymaliście bardzo 
wysokie oceny.  Jakby Pan podsumował 
swój pierwszy rok pracy?
- Przede wszystkim chciałbym podziękować 
Radzie Nadzorczej za pozytywną ocenę 
naszej pracy.  To był rok wytężonych działań, 
dzięki czemu udało się zrealizować najważ- 
niejsze założenia. Udało się nam sprawnie 
przeprowadzić - po dwuletniej przerwie        
i w warunkach pandemii koronawirusa            
- Walne Zgromadzenie Członków na któ- 
rym podzieliliśmy łącznie 13 mln zł nad- 
wyżki „zamrożonej” w wyniki braku WZCz. 
Walne przyjęło także najważniejszy doku- 
ment strategiczny dla naszej spółdzielni – 
Kierunki rozwoju na lata 2021-2030,  co jest 
sprawą kluczową dla naszej przyszłości 
bowiem pozwala na przygotowanie strategii  
w wielu istotnych dziedzinach działania           
- m.in. : wieloletni program remontów, politykę 
parkingową, czy też długofalowe działania       
w zakresie polityki społeczno-kulturalnej.  
Rozwiązane zostały skomplikowane problemy, 
które opóźniały rozpoczęcie inwestycji na Sielcach. Prace nad nowym 
17-piętrowym budynkiem będą mogły więc ruszyć w najbliższej 
przyszłości. Uważam także, że duże znaczenie w naszej spółdzielni 
mają kwestie komunikacji na linii administracje osiedli i Zarząd             
a mieszkańcy, w tym zarządzanie informacjami od naszych członków, 
w celu ich pełnego wykorzystania dla doskonalenia naszej pracy. 
Dlatego wdrażamy system iMieszkaniec, który m.in. pozwoli zgłaszać 
już pod koniec roku wszelkie problemy z poziomu aplikacji w smart- 
fonie, kończymy prace nad nową stroną internetową „Energetyki”.
   Wspólnie z innymi stołecznymi spółdzielniami, które również mają 
problemy z nieuregulowanymi gruntami, doprowadziliśmy poniekąd 
do innego spojrzenia na nasze problemy przez rządzących. Dzięki 
temu możliwe jest powstanie specjalnego zespołu w Ministerstwie 
Rozwoju i Technologii, który ma się zajmować kwestią regulacji 
gruntów. Już samo stworzenie wspólnego frontu przez duże warszaw- 
skie spółdzielnie należy uznać za sukces. Dzięki temu jesteśmy dla 
rządzących i administracji miejskiej partnerem postrzeganym w innej 
kategorii. 
- W tak dużej organizacji jak MSM „Energetyka” rok 
to relatywnie krótki okres, czy więc dziś już spółdzielnia 
wygląda tak, jak Pan to sobie wyobrażał i założył?
- Rok to dla jednej z największych spółdzielni w kraju to rzeczywiście 
niewiele. Szczególnie, że „Energetyka” nie jest organizacją, którą należy 
przekształcać w sposób rewolucyjny. To nie znaczy jednak, że się nie 
zmieniamy. Jestem zwolennikiem polityki sprawnej ewolucji  i efekty 
tego mogą już być dostrzegane przez mieszkańców. Mamy duży 
potencjał, który jest konsekwentnie budowany przez lata i moim głów- 
nym zadaniem jako Prezesa Zarządu jest wykorzystanie i umiejętne 

pokierowanie tym potencjałem. Przede 
wszystkim uważam, że konsekwentnie 
zaczynamy przygotowywanie się do 
wyzwań, które przed nami w sposób 
najkorzystniejszy dla mieszkańców. 
- Co zatem jest największym wyzwaniem  
w perspektywie 12-24 miesięcy?
- Kończymy prace nad wieloletnią strategią 
remontów, zaczynamy przygotowywać 
nową politykę parkingową - to bardzo 
ważny temat dla wielu mieszkańców, na   
co wielokrotnie zwracała uwagę Komisja 
Rewizyjna Rady Nadzorczej. Uważam, że 
trzeba też rozwijać politykę społeczno-  
-kulturalną, wzmacniać działania integra- 
cyjne między pokoleniami, ponieważ 
„Energetyka” to przede wszystkim miejsce 
życia dla różnych pokoleń, a nie tylko 
zasoby mieszkaniowe. 
  Ale patrząc w przyszłość musimy być 
także świadomi rewolucji energetycznej, 

która jest przed nami. Jeśli nie wdrożymy 
nowych technologii z zakresu energo- 
oszczędności, nie postawimy na 
rozwiązania OZE, to czeka nas duży 
wzrost kosztów w tym obszarze.  Ceny 
nośników energii będą rosły ze względów 
geopolitycznych, ekonomicznych, ekolo- 

gicznych. Musimy stawiać na rozwiązania, dzięki którym nasze 
mieszkania i budynki będą zużywać jak najmniej energii i jednocześ- 
nie by część tej energii była wytwarzana przez nas. Brak takich 
rozwiązań będzie skutkować wręcz radykalnymi wzrostami kosztów  
w tym obszarze. Jako „Energetyka” nie jesteśmy na tym tle żadnym 
wyjątkiem. To dotyczy wszystkich. Jednocześnie w tym względzie nie 
możemy kierować się modą , czy jakąś ideologią, a czystym pragma- 
tyzmem i interesem ekonomicznym mieszkańców.
- Jak współpracuje się Panu z organami samorządowymi? Fakt, że 
był Pan wcześniej  członkiem i Przew. Rady Nadzorczej oraz Przew. 
Rady Osiedla Bernardyńska jest w jakiejś mierze pomocny?
- Jak najbardziej. To było dla mnie bardzo cenne doświadczenie, dzięki 
któremu poznałem spółdzielnię od podszewki i zyskałem wiedzę, jak 
wykorzystać potencjał organów samorządowych. Tego nie zastąpi się 
żadnym teoretycznym przygotowaniem. Teraz wspólnie z Radą 
Nadzorczą pracujemy nad przygotowaniem Walnego Zgromadzenia 
Członków, które mogłoby się odbyć, podobnie jak w zeszłym roku, we 
wrześniu. Również analogicznie jak przed rokiem, byłoby to prawdo- 
podobnie w formie pisemnego głosowania uchwał, m.in. dotyczącego 
podziału nadwyżki bilansowej. Ostateczne decyzje będą zależały          
w dużym stopniu od regulacji ustawowych na które nie mamy wpływu. 
W tym numerze szeroko opisujemy sprawozdanie z działalności 
spółdzielni w ubiegłym roku. Z jednej strony cieszy wysoki „zysk”    
- 7,34 mln zł, z drugiej strony mamy jednak 91 nieruchomości, 
które rok zakończyły na minusie, łącznie ten niedobór to 2,6 mln zł.
- W przypadku znacznej części nieruchomości są to małe kwoty, 
często wynikające z inflacji. Są przypadki, że w niektórych nierucho- 
mościach niedoszacowano opłat, ale jednocześnie mamy na osiedlach 

Spółdzielnia nowoczesną organizacją
Grzegorz Okoński podsumowuje pierwszy rok na stanowisku Prezesa Zarządu MSM „Energetyka”

Musimy  przygotowywać  się  na  rewolucję  
energetyczną.  Bez  wdrożenia  rozwiązań  
pozwalających  oszczędzać  energię  i  bez  
własnych  OZE  czeka  nas  radykalny  
wzrost  kosztów  w  tym  obszarze
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skumulowane spore środki na funduszach remontowych. 
Wykazane w sprawozdaniu niedobory nie stanową dla nas 
żadnego zagrożenia finansowego. Nie zmienia to jednak faktu, 
że należy unikać takich sytuacji w przyszłości, i mam nadzieję, że 
pomimo wysokiej inflacji plan gospodarczy na rok 2022 wyeli- 
minuje tego tupu problem. Po drugie proszę pamiętać, że te 
deficyty mamy pokrywane przez nadwyżkę wypracowywaną 
przez spółdzielnię - właśnie ten zysk, który w zeszłym roku 
wyniósł ponad 7 mln zł. Proponujemy, by około 40 procent tej 
kwoty, czyli 2,7 mln zł wsparło gospodarkę zasobami mieszka- 
niowymi obniżając tym samym opłaty za eksploatację. Ważne 
jest jednak, aby nadwyżka bilansowa zasilała możliwie w dużym 
stopniu wydatki remontowe, aby z perspektywy mieszkańca 
remonty były tańsze. 
- Dobra sytuacja finansowa, mimo pandemii, i spory zysk           
to świetna wiadomość. Ale przypuszczam, że większość 
mieszkańców martwi wzrost opłat eksploatacyjnych. 
Obserwując sytuację w kraju i dwucyfrową inflację, należy 
chyba spodziewać się dalszego wzrostu kosztów życia,                   
w tym opłat związanych z mieszkaniem...
- W ramach opłat za mieszkanie mamy opłaty zależne od spół- 
dzielni i opłaty niezależne od nas. Jako spółdzielnia mamy 
możliwość zarządzać jedynie częścią opłat od nas zależną i jestem 
przekonany, że robimy to bardzo skutecznie.  W efekcie dziś 
wzrost kosztów niezależnych jest dwukrotnie wyższy niż 
zależnych od MSM „Energetyka”. Dowodem tego jest fakt, iż  
wzrost kosztów zależnych ma wartość stanowiącą około połowy 
wskaźnika inflacji, w sytuacji w której koszty niezależne - między 
innymi drożejące media - rośną powyżej inflacji. 
- Często podkreśla Pan duże znaczenie inwestycji w nowe 
budynki dla sprawnego rozwoju spółdzielni. W M6 ostatnio 
sporo miejsca poświęciliśmy planom związanym z pawilonami 
na Sadybie, co do przyszłości których wciąż nie ma decyzji... 
Remontować, czy zburzyć i budować nowe budynki?
- Sprawa budzi emocje na osiedlu od kilku lat. Pawilony te powstały 
w latach 70-tych ubiegłego wieku - ul. Sobieskiego 70B i 74/78 
oraz pawilon administracji przy Konstancińskiej 3. Wtedy zasto- 
sowano w nich nowoczesne rozwiązania techniczne i ciekawą 
architekturę. Ale też nie były to czasy, gdy nadmiernie zwracano 
uwagę na jakość.  W efekcie, dziś ich stan techniczny jest fatalny. 
Mamy ekspertyzy Naczelnej Organizacji Technicznej potwier- 
dzające, że w tym momencie zwykły remont nie jest możliwy. 
Natomiast koszty remontu kapitalnego są wręcz irracjonalne       
w odniesieniu do powierzchni, którą dysponują i która następnie 
zarabiałaby na siebie. A po remoncie budynki te i tak nie spełni- 
łyby współczesnych standardów i oczekiwań najemców. W tych 
warunkach remont oznacza obciążenie mieszkańców osiedla 
dużymi kosztami na lata. Takie rozwiązanie jest w mojej ocenie 
całkowicie nieakceptowalne społecznie. Dlatego jedynym racjo- 
nalnym rozwiązaniem jest budowa nowych budynków łączących 
funkcje usługowe z mieszkalnymi - ich powstanie możliwe jest          
w modelu, w którym mieszkańcy osiedla nie poniosą dodatko- 
wych kosztów z tym związanych i takie rozwiązanie proponujemy 
wspólnie z Radą Osiedla Sadyba. Proszę pamiętać, że w oma- 
wianych lokalizacjach mamy plany zagospodarowania prze- 
strzennego, które precyzyjnie mówią, co można zbudować.
    Cieszy mnie podejście Rady Osiedla, która wykazuje dużą 
otwartość i działa w sposób racjonalny z punktu widzenia interesów 
mieszkańców osiedla. Trzeba wypracować rozwiązania, które 
rozwiążą problem, a jednocześnie spełnią oczekiwania społeczne. 
W tym kontekście warto wspomnieć, że np. przy Konstancińskiej 3, 
gdzie mowa o nowym budynku wyłącznie z funkcją usługową, 
mogłoby powstać nowe centrum społeczno-kulturowe spół- 

dzielni, miejsce integracji dostępne dla wszystkich zainteresowanych 
mieszkańców reprezentujących różne pokolenia. Jednak realizując nowe 
inwestycje musimy uwzględniać oczekiwania społeczne i uwagi płynące       
od mieszkańców sąsiednich nieruchomości. Między innymi dlatego jestem 
przeciwnikiem wysokiej zabudowy na Konstancińskiej 3.   W tym miejscu 
powinien stanąć nowoczesny, piętrowy pawilon z miejscem na potrzebny 
mieszkańcom handel i usługi oraz powierzchnie na centrum kultury i - co 
ważne - z dużą liczbą miejsc garażowych na wynajem dla mieszkańców 
osiedla Sadyba. Nowe inwestycje muszą służyć rozwiązywaniu starych 
problemów i dawać dotychczasowym mieszkańcom wartość dodaną. To jest 
podstawowe założenie, którego zawsze trzeba się trzymać i jestem pewien, 
że możemy znaleźć rozwiązania dobre na teraz, ale także korzystne                
w perspektywie przyszłości. 

Reklama

Rozmawiał Mariusz Ilnicki
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1. „ENERGETYKA” WŚRÓD 
NAJWIĘKSZYCH W POLSCE. 
Na koniec zeszłego roku członkiem spółdzielni 
były aż 21 064 osoby. Przez rok przybyło 112; 
głównie wynika to z faktu, że gdy w przypadku 
transakcji sprzedaży mieszkania nabywcami jest 
małżeństwo bez rozdzielności majątkowej, to z mo- 
cy prawa członkostwo w spółdzielni nabywają 
dwie osoby. Jednocześnie 1010 osób posiadających 
mieszkania w zasobach „Energetyki” nie jest człon- 
kiem spółdzielni. Bez zmian pozostały zasoby 
mieszkaniowe: to 260 budynków mieszkalnych 
liczących 18 982 lokali mieszkalnych (mowa o sta- 
nie na koniec 2021 r.) i 17 budynków użytko- 
wych. Pod względem zasobów i liczby członków 
MSM „Energetyka” plasuje się w pierwszej piątce 
największych w kraju. 

2. ZARZĄD I ORGANY SPÓŁDZIELNI.
Działaniami spółdzielni kieruje Zarząd którego 
skład w 2021 roku ulegał zmianom. Do 31 marca 
Zarząd stanowili: Leszek Kaczmarski - p.o. pre- 
zesa Zarządu, Grzegorz Engelbrecht - członek 
Zarządu ds. gospodarki zasobami mieszkanio- 
wymi i delegowany do Zarządu zastępca Prze- 
wodniczącego RN - Zdzisław Rothe. 1 kwietnia 
funkcję Prezesa Zarządu objął Grzegorz Okoński, 
zaś członkami Zarządu pozostali Leszek Kacz- 
marski - członek Zarządu ds. ekonomicznych, 
oraz Grzegorz Engelbrecht - członek Zarządu ds. 
gzm. Pracą administracji siedmiu osiedli kierują 
pełnomocnicy Zarządu (brak zmian w 2021 r.): 
Bernardyńska - Katarzyna Szwarc, Idzikowskiego 
- Jadwiga Pawłowska-Radecka, Sadyba - Krzysz- 
tof Kuciński, Sielce - Jolanta Jezierska, Stegny Po- 
łudnie - Bartosz Jagielski, Stegny Północ - Jaro- 
sław Kulawiak, Stegny Rożek - Anna Lew-Kied- 
rowska. Nadzór nad ich funkcjonowaniem spra- 
wują rady osiedli. Od stycznia 2020 roku nie fun- 
kcjonuje Rada Osiedla Stegny Północ - wskutek 
rezygnacji, liczba członków spadła poniżej statu- 
towego minimum. Wybór nowej Rady uniemożli- 
wiła pandemia, z tego też względu nie odbyły się 
zebrania osiedlowe (poza osiedlem Idzikowskiego 
i uzupełnieniem składu RO umożliwiającym kon- 
tynuację działania). Nadzór nad działalnością spół- 
dzielni sprawuje Rada Nadzorcza. Zgodnie ze 
Statutem liczy 24 osoby, jednak w 2021 r. funkcjo- 
nowała w ograniczonym składzie: do 31 marca 

były to 22 osoby (rezygnacja jednego z 
członków jeszcze w 2019 roku oraz dele- 
gowanie do Zarządu Zdzisława Rothe). 
Zgodnie z art. 90a ustawy z 31 marca 
2020 r. kadencja członków rad nadzor- 
czych w spółdzielniach mieszkaniowych  
w okresie stanu epidemii oraz zagrożenia 
epidemicznego jest przedłużona do czasu 
zwołania pierwszego WZCz po odwo- 
łaniu stanu nadzwyczajnego.

3. DWA WYNIKI FINANSOWE.
W planie działalności całej spółdzielni 
oraz poszczególnych osiedli istnieje po- 
dział kosztów i przychodów na tzw. gos- 
podarkę zasobami mieszkaniowymi i po- 
zostałą działalność gospodarczą. W rezul- 
tacie w ramach planu występują dwa od-
rębne wyniki finansowe: dla gospodarki 
zasobami mieszkaniowymi i dla pozostałej 
działalności gospodarczej. Dochód uzys- 
kany z działalności gospodarczej podlega 
opodatkowaniu, a niezmiennie powstaje   
z dwóch źródeł. Pierwsze to dochody po- 
szczególnych nieruchomości pochodzące 
z ich powierzchni wspólnej. Przysługują 
one członkom i właścicielom danej nieru- 
chomości. Drugie źródło to dochód z ma- 
jątku wspólnego spółdzielni przysługujący 
wszystkim członkom. Szczegółowe decyz- 
je w sprawie podziału tego dochodu po- 
dejmuje Walne Zgromadzenie Członków 
po przyjęciu rocznego sprawozdania finan- 
sowego spółdzielni.

4. GOSPODARKA ZASOBAMI 
MIESZKANIOWYMI NA MINUSIE 
(INFLACJA + ŚMIECI). 
W obszarze gospodarki zasobami mieszka- 
niowymi, w skali osiedli saldo za 2021 rok 
zamknęło się wynikiem ujemnym w wy- 

sokości 1,49 mln zł (rok wcześniej nie- 
dobór wyniósł 0,74 mln zł). Niedobór od- 
notowały nieruchomości na wszystkich 
osiedlach z wyjątkiem Idzikowskiego. Łącz- 
nie ujemnym wynikiem rok zakończyło aż 
91 nieruchomości spośród 155 w zasobach 
„Energetyki”. Sytuacja taka związana jest  
z rosnącą inflacją, szczególnie pod koniec 
roku i zmianą systemu naliczania opłat za 
odpady. Obowiązujące od kwietnia 2021 
roku rozliczenie od zużycia wody spowo- 
dowało dodatkowe koszty śmieci ogólno- 
osiedlowych w wysokości 1,2 mln zł. Ta 
pozycja kosztowa nie była wcześniej prze- 
widywana. Na wynik wpłynęły też rosnące 
koszty c.o. i rozliczenie długiego sezonu 
grzewczego 2020/21.

5. NADWYŻKA Z DZIAŁALNOŚCI 
GOSPODARCZEJ: 7 388 100 ZŁ.
Spółdzielnia zakończyła ubiegły rok nad- 
wyżką bilansową w kwocie 7,39 mln zł (już 
po opłaceniu podatku dochodowego). Jest 
to wynik ponad 20 procent wyższy od 
nadwyżki za rok 2020 (6 mln zł), i aż 37 
procent wyższy od planu na rok 2021.  
Jednocześnie jest to „zysk” na zbliżonym 
poziomie do osiąganego w latach przed 
pandemią, zaś duże przekroczenie planu 
wynika z ostrożnego planowania przycho- 
dów z wynajmu lokali właśnie ze względu 
na pandemię. Głównym źródłem docho- 
dów w tym obszarze jest bowiem wynajem 
lokali użytkowych oraz oprocentowanie 
uzyskane z lokat środków finansowych. 
„Energetyka” zapłaciła blisko 1,8 mln zł 
podatku dochodowego.

6. REMONTY I KONSERWACJA.
Wartość przeprowadzonych w 2021 r. 
remontów to 27,02 mln zł mln zł, co 
stanowiło 97,1 proc. planu. Rok wcześniej 
była to kwota 23,21 mln zł - różnica jest 
efektem przełożenia niektórych prac po 
wybuchu pandemii Covid-19 w marcu 
2020 roku. Roboty budynkowe pochłonęły 
22,42 mln zł, zaś prace ogólnoosiedlowe 
4,6 mln zł. W 2021 roku zmieniła się 
struktura pozycji remontowych. Najwięcej, 
bo aż 4,24 mln zł wydatkowano na re- 
monty i modernizację instalacji wod-kan, 
na kolejnych pozycjach znalazły się re- 
monty klatek schodowych - 3,34 mln zł, 
oraz wymiana wewnętrznych linii zasilania 

Pandemia i inflacja nie zaszkodziły „Energetyce” w wypracowaniu nadwyżki bilansowej              
w kwocie zbliżonej do wartości sprzed koronawirusa. Zamieszanie z opłatami za śmieci        
oraz drożejąca energia elektryczna i ciepło odbiły się na wyniku gospodarki zasobami 
mieszkaniowymi

SPRAWOZDANIE Z DZIAŁALNOŚCI SPÓŁDZIELNI W 2021 ROKU

7,39 MLN ZŁ - WYSOKI ZYSK 
W TRUDNYM ROKU

7,39  mln  zł  nadwyżki  bilansowej        
to  wynik  na  poziomie  „sprzed  
pandemii”.  Szacunki  były  dużo  
niższe  -‐  plan  na  2021  r.  zakładał            
5,4  mln  zł.  Wysoki  zysk  to  efekt  
braku  większych  problemów                            
z  wynajmem  lokali  usługowych
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(WLZ) - 3,18 mln zł. Uwagę zwraca fakt, że 
remonty balkonów i loggii, które w 2020 ro- 
ku pochłonęły 3,65 mln zł w ubiegłym ro- 
ku nie przekroczyły 1 mln zł. 
  Na modernizację terenów wspólnych wyda- 
no 4,6 mln zł - praktycznie tyle samo co rok 
wcześniej. Główne prace obejmują nie- 
zmiennie remonty chodników, dróg osiedlo- 
wych i miejsc postojowych - w ubiegłym roku 
pochłonęły 2,16 mln zł (1,4 mln zł w 2020 r.).
  W 2021 r. w całej spółdzielni wydano na 
konserwację 7,33 mln zł - jest to niemal do- 
kładnie kwota, którą zaplanowano na ten cel, 
a zarazem jedynie nieznacznie wyższa od wy- 
datkowanej rok wcześniej. Zmniejszenie 
liczby niezbędnych prac w tym zakresie jest 
skutkiem prowadzonych remontów i syste- 
matycznej poprawy infrastruktury. Dzięki te- 
mu, mimo że ceny usług i materiałów w ze- 
szłym roku znacząco wzrosły, to budżet na 
konserwację w „Energetyce” został utrzy- 
many na niemal niezmienionym poziomie. 
  To właśnie inflacja i rosnące ceny materia- 
łów budowlanych i usług były głównym pro- 
blemem w  tym obszarze. Często okazywało 
się, że zabezpieczone w planie środki oka- 
zywały się niewystarczające. W takiej sytuacji 
konieczne było poszukiwanie dodatkowych 
środków (np. pożyczka z CFR), lub w osta- 
teczności przesunięcie w czasie planowanych 
prac. 
  Po kilku latach mniejszego zainteresowania 
pożyczkami z CFR odnotowano znaczący 
wzrost wykorzystania funduszu: łączna kwo- 
ta udzielonych pożyczek to 5,52 mln zł, pod- 
czas gdy rok wcześniej było to 3,16 mln zł. 

7. INWESTYCJE. 
W 2021 roku działalność inwestycyjna pro- 
wadzona była na osiedlu Sielce: finalizowana 
była budowa zadania inwestycyjnego „WB-1” 
(dwa budynki przy ul. Zwierzynieckiej 8C       
i 8D; 165 mieszkań, 263 miejsca w garażu 
podziemnym, 5 lokali usługowych). 22 marca 
2022 roku otrzymano prawomocne pozwo- 
lenie na użytkowanie. Równolegle prowa- 
dzono prace przygotowawcze do rozpoczęcia 
inwestycji „W-20” (róg ul. Czerniakowskiej      
i Al. Polski Walczącej; 169 mieszkań).        
W 2021 roku projekt budowlany został po- 
prawiony, a już w 2022 roku spółdzielnia 
dokonała zakupu sąsiadującej z inwestycją 
działki (w 2020 r. Wojewoda Mazowiecki 
uchylił decyzję o pozwoleniu na budowę, 
które zostało zaskarżone przez właścicieli 
owej działki). Finalnie w kwietniu 2022 roku 
„Energetyka” uzyskała prawomocne pozwo- 
lenie na budowę. 

8. SPRAWY TERENOWO-PRAWNE.
W 2021 r. działania w tym obszarze obej- 
mowały dwa główne aspekty: przekształce- 
nie prawa użytkowania wieczystego gruntów 

zabudowanych na cele mieszkaniowe w pra- 
wo własności tych gruntów oraz działania 
zmierzające do uregulowania stanu prawne- 
go gruntów będących we władaniu spółdziel- 
ni. W kwestii przekształcenia spółdzielnia 
otrzymała wszystkie zaświadczenia dla 144 
nieruchomości. W toku jest kolejny etap pro- 
cesu: składane są wnioski do sądu wieczysto- 
księgowego o wykreślenie z ksiąg wieczys- 
tych roszczeń o opłatę przekształceniową.
  Nie zmienił się status gruntów o nieuregu- 
lowanym stanie prawnym gruntów: Urząd 
m.st. Warszawy konsekwentnie utrzymuje, że 
uregulowanie terenów nie jest możliwe ze 
względu na postępowania roszczeniowe wo- 
bec nieruchomości o uregulowanie których 
zabiega MSM „Energetyka”. W maju 2021 r. 
po ponad rocznej przerwie wznowiono spot- 
kania Zespołu do spraw wspierania i koor- 
dynowania inicjatyw spółdzielni i wspólnot 
mieszkaniowych przy Prezydencie m.st. 
Warszawy. Odbyły się dwa spotkania online 
(maj i czerwiec) po czym Urząd m.st. War- 

szawy nie zwołał kolejnych, przedstawiciele 
spółdzielni nie uzyskali także odpowiedzi na 
temat kontynuacji prac. Z inicjatywy preze- 
sów zarządu spółdzielni MSM „Energetyka” 
oraz RSM „Praga” powołano zespół roboczy 
mający na celu wypracowanie korzystnych 
dla spółdzielni norm prawnych. W tym kon- 
tekście kluczowa jest nowelizacja kodeksu 
postępowania administracyjnego z sierpnia 
2021 r. Zmiana daje możliwości zakończenia 
postępowań dekretowych po upływie 30 lat 
od ich wszczęcia, a to oznaczałoby ustanie 
przesłanki uniemożliwiającej regulację stanu 
prawnego gruntu. Niestety, ze strony Urzędu 
brak jest chęci współpracy w tym obszarze.  

9. CENTRALNY FUNDUSZ 
REMONTOWY. 
Fundusz stanowi kapitał, który pozwala na 
wspomaganie prowadzonej przez spółdziel- 
nię działalności i utrzymanie płynności 
finansowej oraz pełnej zdolności płatniczej. 
Na koniec 2021 r. stan CFR wynosił 53,65 
mln zł, co oznacza wzrost o 10 mln zł w cią- 
gu dwóch lat. Wolne środki przekraczają 40 
mln zł i lokowane są na lokatach termino- 
wych. Uzyskane w ten sposób oprocentowa- 
nie wchodzi w skład nadwyżki bilansowej 
biura Zarządu. Z CFR nieruchomości poży- 
czają środki na finansowanie i współfinanso- 
wanie remontów (w 2021 roku 5,52 mln zł), 
środki są również przejściowo angażowane  
w pomoc osiedlom w spłacie bieżących zo- 

bowiązań (np. wieczyste użytkowanie), czy  
w przygotowanie inwestycji. CFR to pod- 
stawowa rezerwa finansowa wspierająca bie- 
żącą działalność MSM „Energetyka” i przy- 
czyniająca się do dobrej i stabilnej sytuacji 
finansowej. 

10. ZADŁUŻENIE MIESZKAŃCÓW.
Zadłużenie w opłatach za lokale wyniosło na 
koniec ubiegłego roku 6,1 proc. rocznego 
wymiaru opłat (9,59 mln zł) i było na naj- 
wyższym poziomie od 2005 roku. Najwięk-
szą część zaległości, 74,3 proc., stanowią za- 
ległości bieżące. Są to w głównej mierze za- 
dłużenia krótkoterminowe - jedno- i dwu- 
miesięczne, w tym dopłaty wynikające z roz- 
liczenia centralnego ogrzewania za sezon 
2020/21 dokonane pod koniec 2021 r. Ewen- 
tualne dopłaty z tego tytułu są wnoszone do- 
piero w tym roku, a obciążają rok poprzedni 
- niedopłata z tego tytułu wyniosła 3,6 mln 
zł. W kontekście pandemii Covid-19 warto 
odnotować, że zadłużenie związane z wynaj- 
mem lokali usługowych nie stanowi więk- 
szego problemu w spółdzielni - na koniec 
2021 roku wyniosło nieco ponad 1 mln zł      
- zaledwie 11 procent całości zadłużenia. 

11. SYSTEM ZARZĄDZANIA 
JAKOŚCIĄ - ISO. 
Spółdzielnia od 2016 roku posiada certyfikat 
zarządzania jakością  ISO 9001:2015 w za- 
kresie zarządzania i administrowania nie- 
ruchomościami. Standardy działania okreś-
lane przez system ISO obejmują dziesięć 
obszarów, w tym szkolenie pracowników, 
eksploatację nieruchomości, naliczanie opłat, 
windykację należności, zamówienia na ro- 
boty budowlane, usługi, najem lokali użytko-
wych. Za prawidłowe funkcjonowanie zgod- 
ne z ISO odpowiada pełnomocnik Zarządu 
ds. Systemu Zarządzania Jakością. W 2021 r. 
przeprowadzono 17 audytów wewnętrznych 
na osiedlach. 

12. AUDYT SPRAWOZDANIA 
FINANSOWEGO. 
Sprawozdanie finansowe MSM „Energe-
tyka” za rok 2021 zostało sprawdzone przez 
biegłych rewidentów. Przeprowadzająca 
audyt firma AMS Audytor stwierdziła, iż 
sprawozdanie sporządzono zgodnie z obo- 
wiązującymi przepisami prawa, ponadto po- 
twierdziła dobrą sytuację finansową spół- 
dzielni. Po analizie sprawozdania finanso- 
wego, w tym bazując na opinii audytora, Ra- 
da Nadzorcza zarekomendowała Walnemu 
Zgromadzeniu Członków przyjęcie sprawo- 
zdania. 

opr. red. na bazie Sprawozdania Zarządu 
z działalności spółdzielni w 2021 roku

Centralny  Fundusz  Remontowy  to  
ważny  element  tworzący  stabilność  
finansową  spółdzielni.  Stan  CFR  to  
już  53,65  mln  zł,  zaś  same  wolne  
środki  przekraczają  40  mln  zł.  
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a Stegnach Południe kończy się remont ulicy Iberyjskiej. Prace objęły 
gruntowną przebudowę ulicy, nowe chodniki i miejsca postojowe. Po- 
wstało też nowe oświetlenie led. Całość zajęła 6 tygodni, odbioru robót 

admi- nistracja dokonała w drugiej połowie maja, po czym już własnym 
sumptem wykonano prace związane z zielenią. Wartość prac to około 1,75 mln 
zł, w tym ponad 200 tys. zł pochłonęła wymiana oświetlenia na led. To kolejna 
w ostat- nich latach wyremontowana ulica na osiedlu. Wcześniej nowe oblicze 
zyskały ulice Maltańska i Capri, nieco wcześniej Barcelońska, Marsylska, 
Katalońska, Kartaginy, Korsykańska i Nicejska.
  Z kolei osiedle Idzikowskiego rozpoczyna kompleksową wymianę pionów 
instalacji zimnej i ciepłej wody wraz z cyrkulacją, wymienione zostaną rów- 
nież wodomierze. W wieloletnim planie remontów osiedla wymiana tych 
instalacji oceniona została jako najpilniejsza potrzeba remontowa budynków.   
To dlatego, że budynki osiedla wyposażone są w klejoną instalację typu 
NIBCO z plastikowych rur. Co ciekawe, choć osiedle nie ma jeszcze 40 lat, 
nie jest to pierwsza instalacja. Została zamontowana na początku lat dziewięć- 
dziesiątych (zastąpiła instalację metalową), ale jej awarie w ostatnich latach 
stały się poważnym problemem na osiedlu. Zdarzały się praktycznie w każdym 
budynku. 
  - Wymiana pionów znajdowała się z wieloletnim planie remontów uchwa- 
lonym przez Radę Nadzorczą w 2013 roku. Prace te nie zostały jednak zrea- 
lizowane. Przeanalizowaliśmy awaryjność pionów, która jest wysoka: w 2020 
roku awarii było 51, natomiast w 2021 roku już 66. Dlatego mając na uwadze 
stale rosnące koszty oraz inflację, na wniosek administracji, Rada Osiedla 
podjęła uchwałę rozszerzającą plan remontów na 2022 rok o wymianie pio- 
nów ciepłej i zimnej wody w ośmiu budynkach oraz o zaciągnięciu pożyczki  
z CFR na ten cel - mówi Krystyna Śmigielska, Przewodnicząca Rady Osiedla 
Idzikowskiego. 
  Już w zeszłym roku, także dzięki pożyczkom z CFR, wymienione zostały 
fragmenty instalacji, których awarie powodowały największe straty - poziomy 

instalacji. W tym roku osiedle rozpoczyna drugi etap moder- 
nizacji - w pierwszych ośmiu budynkach prace zostaną prze- 
prowadzone w tym roku i powinny potrwać do przełomu 
września i października. W kolejnych ośmiu budynkach ana- 
logiczny remont będzie miał miejsce w 2023 r. 
   Jak informuje Marek Worach - zastępca kierownika admi- 
nistracji ds. technicznych na osiedlu Idzikowskiego, realizacja 
remontu wymagać będzie prac w lokalach mieszkalnych.         
  - Wymiana rur wiąże się z wejściem ekip remontowych do 
mieszkań. Nie powinno to powodować większych utrudnień 
dla mieszkańców i potrwać dłużej niż jeden dzień. Z więk-
szymi trudnościami muszą się liczyć mieszkańcy, którzy w wy- 
niku remontów mieszkań zabudowali na stałe dostęp do insta- 
lacji - mówi Marek Worach.
  To wyjątkowo kosztowne prace. Koszt dla ośmiu budynków 
został oszacowany na 1,75 mln zł. Na taką kwotę zostały zło- 
żone wnioski o pożyczki z Centralnego Funduszu Remon- 
towego. Korektę osiedlowego planu remontów Rada Osiedla 
Idzikowskiego przyjęła w marcu, w kwietniu pożyczki zaak- 
ceptowała Rada Nadzorcza. Jak szacują służby administracji, 
roboty zaplanowane na 2023 roku mogą pochłonąć podobną 
kwotę, co oznacza, że całość pochłonie ok. 3,5 mln zł. 
 W tym roku spółdzielnia planuje remonty na łączną kwotę 
28,9 mln zł.

N

Miliony na nowe ulice i... rury

Stegny Południe modernizują kolejną ulicę, Idzikowskiego 
wymienia piony instalacji wodnych na całym osiedlu. To przykłady 
bardzo kosztownych prac realizowanych na osiedlach.

a 26 maja zaplanowane było zebranie 
osiedlowe na Stegnach Północ. Miało 

ono na celu wybór rady osiedla, która nie 
funkcjonuje od początku 2020 roku. Ze- 
brania nie będzie, bo zgłosił się… jeden kan- 
dydat. 
  Stegny Północ już prawie dwa i pół roku 
nie mają rady osiedla. Wskutek rezygnacji 
kilku członków, na przełomie 2019 i 2020 
roku liczebność rady spadła poniżej statu- 
towego minimum 12 osób. Rada przestała 
funkcjonować, ale sytuacja miała wrócić do 
normy po zaplanowanym tradycyjnie na 
kwiecień zebraniu osiedlowym. Koronawirus 
i wprowadzone obostrzenia pokrzyżowały te 

plany i osiedle do dziś działa bez przedsta- 
wicieli mieszkańców. 
  Stan ten miało zakończyć zebranie osied- 
lowe zwołane przez kierownika osiedla na 26 
maja. Cel był jeden: wybór rady osiedla w 
formie głosowania na piśmie. Do 6 maja 
mogli zgłaszać się kandydaci. I tu spore za- 
skoczenie - zgłoszono cztery kandydatury, 
ale ostatecznie jedną wycofano, kolejne dwie 

nie spełniały wymogów formalnych. Tak 
więc na liczącym blisko trzy tysiące człon- 
ków osiedlu chęć kandydowania do rady 
osiedla wyraziła jedna osoba. Sytuacją nie jest 
zaskoczony kierownik administracji osiedla 
Jarosław Kulawiak.  - Po wywieszeniu zawia- 
domień nie zaobserwowaliśmy właściwie 
żadnego zainteresowania sprawą powołania 
RO, żadnych pytań, telefonów, rozmów. Dla- 
tego nie planujemy na razie powtórzenia 
działań dotyczących powołania rady ani 
organizacji zebrania osiedlowego. Ale oczy- 
wiście będziemy wsłuchiwać się i analizować 
zapotrzebowanie społeczne w tej kwestii           
i stosownie reagować - dodaje J. Kulawiak.

ZWOŁANE PO PRAWIE TRZECH LATACH ZEBRANIE OSIEDLOWE NIE DOJDZIE DO SKUTKU. 
STEGNY PÓŁNOC POZOSTANĄ BEZ RADY OSIEDLA

Stegny Północ: brak chętnych do Rady Osiedla

N
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Remont ulicy na Stegnach Płd.
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Urodziny „Energetyki”
29 maja spółdzielnia świętuje 64. rocznicę powstania. Tego dnia, w 1958 roku,  
komitet organizacyjny spółdzielni zwołał założycielskie walne zgromadzenie.      
89 członków-założycieli spotkało się w budynku Zakładów Energetycznych 
Okręgu Centralnego przy Wybrzeżu Kościuszkowskim (dziś budynek należy      
do E.ON - dawne Innogy). Z tej okazji warto przypomnieć kilka ciekawostek        
z historii i nie tylko...

Najstarsze budynki
Najstarszymi budynkami wybudowanymi i administrowanymi do dziś przez 
MSM „Energetyka” są: Czerniakowska 99/101 (1962), cztery budynki przy  
ul. Konstancińskiej na Sadybie (1969) oraz budynki na Stegnach Północ: 
Krymska 4, 5,  Złotych Piasków 2, Batumi 6. Najstarszy budynek będący          
w eksploatacji to Czerniakowska 95/97 oddany do użytku w 1961 roku.

Stegny - pierwsze takie osiedle w Polsce
Stegny (Stegny Południe, Stegny Północ i Stegny 
Rożek - łącznie obszar 75 ha) to pierwsze w Polsce 
duże osiedle zbudowane z wielkiej płyty. Choć nie  
do końca zbudowane, bo w odniesieniu do 
budynków z wielkiej płyty używano wówczas 
określenia „montaż”, nie zaś „budowa”. Prefabrykaty 
na budowę powstały praktycznie w bezpośrednim 
sąsiedztwie - tuż za terenem Torów Wyścigów 
Konnych produkowano je w słynnej Fabryce 
Domów Służewiec. Co ciekawe, plany budowy oraz 
logistykę po raz pierwszy w PRL tworzono               
z użyciem nowej technologii – komputerów.

Co za rozmach! 92 budynki – 5548 mieszkań
Prawie co trzecie z mieszkań, jakimi dysponuje obecnie MSM „Energetyka”, 
oddano do użytku w dwóch latach: 1973-1974. W tym okresie w spółdzielni 
powstały 92 budynki mieszkalne, w których jest 5 548 mieszkań.

Milionowe mieszkanie w PRL-u
W grudniu 1974 r. w budynku przy ul. Marsylskiej 3 na Stegnach 
Południe oddano do użytku milionowe mieszkanie spółdzielcze w PRL, 
które „przypadkiem” okazało się jednocześnie 150-tysięcznym 
mieszkaniem spółdzielczym oddanym w Warszawie. Fakt ten 
upamiętniono tablicą wmurowaną w ścianę - tablica przetrwała do dziś. 

Jakość „made in PRL”
Budowane pospiesznie w latach 70-tych, ale nie 
tylko, budynki słynne były ze swojej jakości. Dość 
wspomnieć, że w 1986 roku na 261 bloków 
administrowanych przez spółdzielnię wady 
technologiczne stwierdzono w... 243 blokach.

Skąd się wzięły małe osiedla?
Po rejonizacji spółdzielni mieszkaniowych przeprowadzonej odgórnie w latach 70-tych 
ubiegłego wieku, działalność „Energetyki” ograniczono do Dolnego Mokotowa. 
Funkcjonowały cztery osiedla Sadyba, Stegny, Sielce, Wilanów (odłączył się na początku 
lat 90-tych). 20 maja 1980 r. osiedle Stegny, w ramach zmian organizacyjnych, zostało 
podzielone na: Stegny Północ i Stegny Południe. Dekadę później, w marcu 1990 r.            
z zasobów Sielc wyodrębnia się nowe osiedle - Bernardyńska. Rok później jeszcze            
w trakcie budowy -  z zasobów Sadyby wydzielone zostało nowe osiedle o nazwie 
Idzikowskiego. Najmłodszy w rodzinie jest „Rożek”. Stegny Rożek wydzieliło się ze 
Stegien Północ. Jednocześnie „Rożek” to jedyne osiedle, którego nie wybudowała 
„Energetyka”. Powstało w latach 1975-76, a inwestorem była SM „Politechnika”.

Kto tu rządził?
Od powstania spółdzielni do dziś pracami 
Zarządu kierowało siedem osób (najdłużej 
Jan Radzikowski - 1986-2009), zaś 
funkcję przewodniczącego Rady 
Nadzorczej pełniło 21 osób - tu z kolei 
rekordzistą jest obecny przewodniczący 
Janusz Gajda, który trzykrotnie był 
wybierany na to stanowisko. Obecnie 
Januszowi Gajdzie mija szósty rok 
kierowania pracami Rady Nadzorczej,  
pod względem długości jednej kadencji 
ustępuje już tylko Zbigniewowi 
Bardanowi (1974-81).

27,6 mln zł podatku
W myśl zmienionej ustawy o podatku od osób prawnych, od 2007 roku spółdzielnia        
w zakresie działalności nie będącej gospodarką zasobami mieszkaniowymi traktowana 
jest na takich samych zasadach jak przedsiębiorcy. W rezultacie działalność spółdzielni 
została podzielona na gospodarkę zasobami mieszkaniowymi (nieopodatkowaną)                
i pozostała działalność gospodarczą – opodatkowana podatkiem dochodowym od osób 
prawnych. W latach 2008-2021 spółdzielnia zapłaciła ponad 27,6 mln zł podatku 
dochodowego.Tylko za ubiegły rok kwota podatku wyniosła 1,8 mln zł.
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woją działalność ośrodek rozpoczął nie- 
długo po oddaniu do użytku pierwszych 

budynków osiedla i była to tzw. inicjatywa 
oddolna. Dokładnie 22 listopada 1972 roku 
odbyło się spotkanie seniorów z Sadyby w 
Szkole Podstawowej nr 278 - tak powstał 
Klub Seniora. Założycielami byli Stanisława 
i Zbigniew Groll - mieszkańcy osiedla oraz 
aktywni działacze społeczni. W 1973 roku, 
niemal równolegle, na terenie osiedla pow- 
stały dwa klubiki: Klubik „Gapcio” (filia 
przedszkola nr 311), który mieścił się w wie- 
żowcu przy ul. Konstancińskiej 1 m 1 oraz 
Klub dziecięcy „Miki" (dla dzieci w wieku       
7-12 lat) przy ul. Spalskiej 1. W tym samym 
roku powstała również modelarnia szkutni- 
czo-lotnicza przy ul. Jana III Sobieskiego 64. 
Na nowym osiedlu kiełkowały inicjatywy 
mieszkańców. Dziś trudno jednoznacznie 
stwierdzić, na ile te koncepcje były ze sobą 
powiązane i zrodziły się wśród pierwszych 
działaczy Klubu Seniora, czy dopiero z cza- 
sem poprzez te same osoby zbliżyły się do 
siebie i uległy scentralizowaniu pod wspól- 
nym szyldem...

Szukając swojego miejsca na Sadybie
  Na pewno łączyło je jedno - problemy ze 
znalezieniem sobie miejsca, tak typowe dla 
Polski lat 70-tych ubiegłego wieku. Dlatego 
też w latach 1972-1979 seniorzy spotykali się 
w Szkole Podstawowej nr 278, w sali przy ul. 
Konstancińskiej 3 oraz w świetlicy Ogniska 
TKKF „Spartakus" przy ul. Bonifacego 79. 
W styczniu 1979 roku odbyło się pierwsze 
inauguracyjne spotkanie seniorów w nowej 
siedzibie w Klubie OSSA - jak już wówczas 
nazywano ośrodek - przy ul. Jana III Sobies- 
kiego 74/76. Klub ten skupiał głównie 
młodzież i dorosłych. Oprócz zajęć odbywały 
się tam spotkania z artystami, zabawy sylwe- 
strowe, bale karnawałowe oraz różne wysta- 
wy. Dziś nie wiadomo kto jest autorem, ale 
OSSA miała świetnie zaprojektowane logo      
- zgrabne połączenie osy z wysokościowcem.
   1 września 1983 roku Klub Seniora został 
przeniesiony na ul. Korczyńską 6 i to pod tym 
adresem ośrodek zakotwiczył na stałe - w po- 
mieszczeniu dawnej świetlicy hotelu robot- 

niczego. Stabilizacja lokalowa pozwoliła też 
rozwinąć działalność - warto wspomnieć 
choćby o Klubie Malucha, który powstał w 
1984 roku i do dziś pełni rolę „mini przed- 
szkola” dla dzieci w wieku 2,5 – 5 lat. 
   Starsi mieszkańcy z pewnością pamiętają, 
że OEK nie zawsze był OEK-iem. Na prze- 
strzeni lat  zmieniały się bowiem nie tylko 
adresy, ale też nazwa. W latach 70-tych, 
80-tych i na początku lat 90-tych placówka 
nosiła nazwę Ośrodek Społeczno-Wycho-
wawczy „Sadyba" (w skrócie właśnie wspom- 
niana powyżej OSSA) następnie krótko fun- 
kcjonowała jako Osiedlowy Zespół Społeczno- 
-Kulturalny. Nazwa OEK „Sadyba” przyjęta 
została w 1997 roku. 

Od lat 2 do 102 
  Przez wszystkie lata działalności OEK  
znalazł swoje stałe miejsce w środowisku lo- 
kalnym, a także zdobył uznanie poza gra- 
nicami osiedla. Rezultatem wieloletniej dzia- 
łalności jest fakt, że do placówki trafiają ko-  
lejne pokolenia byłych uczestników imprez 
lub zajęć specjalistycznych. Placówka prowa- 
dzi swoją działalność w zakresie upow- 
szechniania kultury, edukacji kulturalnej oraz 
działań w dziedzinie sportu i rekreacji. Gru- 
pą docelową są osoby od wieku przedszkol- 
nego, aż po seniorów - od 2020 roku OEK 
może poszczycić się tytułem „Miejsce Przy- 
jazne Seniorom”. Wyróżnienie przyznaje 
Warszawska Rada Seniorów oraz Urząd m.st. 
Warszawy przy współpracy z dzielnicowymi 
radami seniorów. 
  W ofercie programowej znajdują się różne 
formy zajęć: artystyczne, oświatowe i rekre- 
acyjno-sportowe. Poprzez działania arty- 
styczne i edukacyjne dzieci oraz młodzież 
uczą się kreatywności, samodzielności, ale      
i współdziałania w grupie. Młodzi ludzie 
uczestnicząc w zajęciach odkrywają i dosko- 
nalą swoje umiejętności, rozwijają też swoje 
talenty, wrażliwość i ciekawość świata. Do- 
rosłym stwarzamy możliwość samorealizacji 
w proponowanych przez nas zajęciach oraz 
imprezach otwartych. Działa też biblioteka 
oraz klub malucha i klub seniora. W mie-
sięcznej ofercie programowej ośrodka znaj- 

dują się liczne imprezy: artystyczne, oko- 
licznościowe, warsztaty, wykłady, spotkania    
i prelekcje. 
  Największą popularnością cieszą się impre- 
zy dla dzieci i seniorów mające swoich sta- 
łych odbiorców. OEK od kilkunastu lat orga- 
nizuje czynny wypoczynek dzieciom i mło- 
dzieży w czasie wakacji oraz ferii zimowych. 
Wśród licznych propozycji kulturalnych 
skierowanych do szerokiego grona odbior- 
ców spektakularne sukcesy odnoszą imprezy 
plenerowe. 
  Co roku organizowany jest festyn rodzinny 
z okazji Dnia Dziecka z programem arty- 
tycznym i sportowo-rekreacyjnym. Ambicją 
kadry jest wzbogacanie oferty o nowe formy 
działalności i zaspokajanie potrzeb społecz- 
no-kulturalnych dzieci, młodzieży oraz doro- 
słych.

Nowa jakość po remoncie
 Warto wspomnieć, że w 2014 r. siedziba 
przy Korczyńskiej 6 doczekała się gruntow- 
nej modernizacji, dzięki czemu oferta ośrodka 
zyskała zupełnie nowy wymiar. Remont objął 
wszystkie pomieszczenia i dotyczył wymiany 
instalacji elektrycznej i sanitarnej, odnowie- 
nia ścian i podłóg, wymiany drzwi oraz 
likwidacji barier architektonicznych. Dostęp 
do placówki przestał stwarzać jakiekolwiek 
bariery osobom niepełnosprawnym czy ro- 
dzicom z małymi dziećmi i wózkami. Do- 
datkowo placówka zyskała profesjonalny 
sprzęt audiowizualny i klimatyzację. Uro- 
czyste otwarcie OEK w nowej odsłonie od- 
było się, nomen omen, 22 listopada 2014 r., 
czyli w rocznicę powstania placówki. W im- 
prezie udział wzięło ponad sto osób - od ma- 
łych dzieci po seniorów, nie zabrakło przed- 
stawicieli Rady Nadzorczej, Zarządu i Rady 
Osiedla Sadyba.
  W ostatnim czasie OEK musiał zmierzyć 
się z poważnym wyzwaniem - w związku     
z pandemią koronawirusa na ponad 1,5 roku 

PIĘĆDZIESIĄTĄ ROCZNICĘ POWSTANIA OBCHODZI OŚRODEK EDUKACJI KULTURALNEJ „SADYBA”

OEK - PÓŁ WIEKU NA SADYBIE

S

Ośrodek Edukacji Kulturalnej „Sadyba” pod egidą MSM „Energetyka" obchodzi                      
w tym roku swoje pięćdziesięciolecie powstania. Działająca na osiedlu Sadyba             
placówka     prowadzi działalność w zakresie upowszechniania kultury, edukacji       
kulturalnej oraz działań w dziedzinie sportu i rekreacji. Jest ważnym wyróżnikiem 
„Energetyki” na tle innych spółdzielni w Warszawie i Polsce.

Kadra OEK „Sadyba” 
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Koniec maja i czerwiec zapowiadają się wyjątkowo pod względem 
atrakcji kulturalnych i sportowych na osiedlach. Ponieważ zbliża 
się Dzień Dziecka, to oczywiście nie zabraknie imprez z myślą            
o najmłodszych. Ale w tym wiosenno-letnim okresie na osiedlach 
„Energetyki” każdy znajdzie coś atrakcyjnego dla siebie.
    

entralne obchody z okazji Dnia Dziecka           
w spółdzielni odbędą się na Stegnach 

Południe. Na terenie sportowo-rekreacyj- 
nym przy ul. Maltańskiej w sobotę 4 czerw- 
ca odbędzie się festyn z okazji Dnia 
Dziecka. W programie mnóstwo atrakcji: 
będzie można poskakać na dmuchańcach      
i trampolinach, będą bańki, pokazy żonglerki 
i inne. Dla wielbicieli czegoś na ostro będą 
kiełbaski z grilla, dla miłośników słodkości - wata 
cukrowa. Impreza rozpocznie się o 11.00 i potrwa do 
15.00. Do tego wszystkiego od samego rana startuje turniej 
piłkarski, gdzie każdy może liczyć na mały upominek.
  Tradycją jest już również impreza z okazji Dnia Dziecka na osiedlu 
Idzikowskiego. W tym roku osiedle zainauguruje cykl wydarzeń - na 
osiedlowym placu zabaw wydarzenie odbędzie się w niedzielę 29 
maja w godzinach 11-14. Atrakcje szczególnie powinny przypaść do 
gustu młodym miłośnikom sportu i rywalizacji. Będą - sprawdzone 
już na osiedlu - bumper ball, czyli próba gry w piłkę nożną w dmu- 
chanych kulach ciesząca się ogromnym zainteresowaniem nie tylko 
wśród dzieci. Będzie „wielobój” - cykl konkurencji dla najmłodszych 
z nagrodami. Oprócz tego szereg animacji, pokaz wielkich baniek 
mydlanych, malowanie buziek, popcorn i wata cukrowa. 
    Po pandemicznej przerwie pikniki dla mieszkańców wracają na 
Sadybę. W tym roku powód jest szczególny - 50 lat OEK „Sadyba”. 

Z tej okazji 12 czerwca odbędzie się piknik międzypokoleniowy 
zaplanowany na osiedlowym „Wembley”, czyli terenie zielonym 
przy ul. Urle. Wydarzenie rozpocznie się w południe i potrwa aż do 
20.00.  Młodsi będą mogli zobaczyć spektakle, pokaz iluzji, animacje 

cyrkowe. Tego dnia na Sadybie będzie karuzela, dmu- 
chańce, kolejka elektryczna. Na osiedle zawitają też 

alpaki. Na zakończenie przewidziano 
potańcówkę. Bezpłatne będą lody, gofry, 

popcorn, wata cukrowa i potrawy z grilla. 
    Początek lata i wakacji to również dobra 
okazja do zabawy. Piknik na powitanie 
lata odbędzie się w sobotę 25 czerwca na 
osiedlu Stegny Północ. Wydarzenie 

odbędzie się na Integracyjnym Placu Zabaw 
przy ul. Batumi, a pierwsze atrakcje już od 

9.00 - wtedy startuje wyprzedaż garażowa. 
Natomiast od 11.00 pozostałe atrakcje pikniku: gry       

i zabawy podwórkowe, chodzenie na szczudłach, pokazy kick- 
boxingu i boksu, miniturniej szachowy i brydż, warsztaty cera- 
miczne. Będzie też można skorzystać z serwisu rowerowego i obej- 
rzeć z bliska wóz strażacki. Dla uczestników przewidziano darmowe 
przekąski i napoje, dodatkowo na osiedlu pojawią się dwa foodtrucki 
ze swoją ofertą. 
   W cykl wydarzeń kulturalno-sportowych wpisuje się w tym roku 
także Energetyczna Liga Mistrzów. W pierwszą niedzielę lipca 
odbędzie się uroczyste zakończenie sezonu połączone z piknikiem 
sportowym. Wydarzenie odbędzie się na boisku osiedla Idzikowskie- 
go, na którym odbywają się rozgrywki.
   Wszystkie imprezy organizowane przez spółdzielnię są ogólno- 
dostępne, a wstęp na nie jest bezpłatny.

zostało zawieszone normalne funkcjo- 
nowanie klubu. Nie oznaczało to jednak 
przerwy w działalności - placówka przy 
Korczyńskiej dobrze odnalazła się w no- 
wej rzeczywistości. Rzeczywistości wir- 
tualnej. Szereg aktywności była prowa- 
dzona online, obywały się zajęcia na 
świeżym powietrzu. Do zwykłego trybu 
OEK zaczął wracać od maja ubiegłego 
roku. 

Pięć dekad - pięciu kierowników
 W swojej historii OEK miał pięciu 
kierowników. Funkcję tę pełniły Krysty- 
na Klimecka, Krystyna Chudzikiewicz, 
Jolanta Malchlewicz, Adrianna Młynar-
ska. Obecnie ośrodkiem kieruje Małgo- 
rzata Sarzyńska.

Świętowanie w trzech aktach
 50 lat działalności to wyjątkowy jubi- 
leusz, stąd też świętowanie będzie wy- 

jątkowe. Najpierw, 3 czerwca w siedzibie 
OEK odbędzie się uroczystość z udzia-
łem obecnych i byłych pracowników, 
przedstawicieli Rady Nadzorczej i Rady 
Osiedla Sadyba, Zarządu spółdzielni         
i zaproszonych gości. 12 czerwca odbę- 
dzie się na terenie osiedla festyn z mnóst- 
wem atrakcji dla mieszkańców w każ- 
dym wieku. Trzecim aktem obchodów 
pięćdziesiątych urodzin będzie koncert, 
który odbędzie się 22 listopada - do- 
kładnie w rocznicę powstania Klubu Se- 
niora, czyli protoplasty dzisiejszego 
OEK „Sadyba”.

Małgorzata Sarzyńska, OEK „Sadyba”

W NAJBLIŻSZYCH TYGODNIACH NA OSIEDLACH „ENERGETYKI” ZAPLANOWANO SZEREG WYDARZEŃ DLA 
MIESZKAŃCÓW. NA FESTYNACH I PIKNIKACH KAŻDY ZNAJDZIE COŚ DLA SIEBIE, ALE SZCZEGÓLNIE 

ZADOWOLENI BĘDĄ NAJMŁODSI 

Zapraszamy do wspólnej zabawy!

C

Mariusz Ilnicki

Migawki z historii OEK. U góry: rok 
1981 i jesienna giełda ubrań na 
Sadybie. Zdjęcie u dołu: rok 1988          
i tłumy dzieci na „Balu Zielonego 
Karnawału”. Źr. archiwum OEK.
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 27 czerwca w Warszawie i na Mazowszu nastąpi zmiana 
standardu nadawania telewizji naziemnej DVB-T. Starsze 
odbiorniki mogą być nieprzystosowane do nowego standardu         
i konieczna jest ich wymiana. Na zakup nowego telewizora lub 
dekodera można uzyskać finansowe wsparcie. 

miana sposobu nadawania naziemnej telewizji cyfrowej poprzez 
zamianę dotychczasowego systemu DVB-T na bardziej efekt- 

ywny DVB-T2 z kodekiem HEVC, ma miejsce w całej Europie.  
W Polsce zaczęła się na początku tego roku, stolica wraz z całym 
regionem północno-wschodniej Polski przechodzi na nowy stan- 
dard w czwartym, ostatnim etapie. 
  Standard DVB-T2/HEVC przyniesie widzom wiele korzyści. 
Nowa telewizja naziemna to większa oferta programowa w lepszej 
jakości obrazu i dźwięku. Zmiana oznacza jednak także większe 
wymagania względem telewizorów. Do odbioru telewizji naziemnej 
w wersji DVB-T2/HEVC konieczne będzie urządzenie obsługują- 
ce ten standard, albo dekoder do starszego typu odbiornika.
  Bardzo prawdopodobne, że jeżeli dokonaliśmy zakupu telewizora 
po 2015 roku, to zmiana standardu będzie dla nas całkowicie nie- 
zauważalna. Jak sprawdzić czy nasz odbiornik jest przystosowany 
do zmiany? Najprościej wyszukać planszę testową Telewizji Polskiej 
Sprawdzam TV, na kanale NTV28. Jeśli widać obraz oraz słychać 
dźwięk, to telewizor lub dekoder najpewniej spełnia wymagania no- 
wego standardu. Jeśli słyszysz dźwięk, a nie widzisz obrazu, ko- 
nieczna jest wymiana sprzętu na zgodny ze standardem 
DVB-T2/HEVC. Dodatkowo, jeśli nasz sprzęt jest gotowy na no- 
wy standard, to warto przeskanować dostępne kanały i dodać do 
listy nowe. W przypadku multipleksu TVP są to: TVP Dokument, 
TVP Kultura, TVP Kobieta, TVP Polonia i TVP Rozrywka, a na 
multipleksie TVN-Discovery: TVN HD, TVN7 HD, TTV, TVN 
Fabuła oraz Metro.
   Gdy nasz sprzęt nie jest zgodny z nowym standardem, bynajmniej 
nie oznacza to, że musimy pozbyć się swojego telewizora i kupić 
nowszy model. Oczywiście można to zrobić, ale można też dokupić 
zewnętrzny dekoder DVB-T2. Tego typu urządzenia kosztują obec- 
nie już od około 100 zł.
  Warto też pamiętać o dostępnym wsparciu. Gdy nasza sytuacja 
materialna nie pozwala na samodzielne poniesienie kosztów zakupu 
nowego sprzętu, można skorzystać z rządowego programu dofinan- 
sowania 250 zł do zakupu telewizora lub 100 zł do dekodera. Wię-
cej informacji o rządowym programie dofinansowania znajdziemy 
na stronie www.gov.pl/web/dvbt2 lub dzwoniąc na infolinię pod 
numer 42 253 54 30. Wniosek można złożyć online, lub w placów- 
kach Poczty Polskiej. Dostaniemy kod, który można zrealizować      
w jednym z 2600 punktów w całej Polsce do końca tego roku.
  Nowy standard DVB-T2 ma na celu uzyskanie możliwości od- 
bioru programów telewizyjnych o lepszej jakości niż dotychczas, 
przy oszczędniejszym wykorzystaniu dostępnych zasobów często-
tliwości prowadzącym do pozyskania większej liczby programów 
telewizyjnych. Uwaga! Zmiana nie dotyczy odbiorców telewizji 
kablowej lub satelitarnej.

Nowy standard telewizji 
naziemnej. Sprawdź odbiornik

Z

  czerwcu startuje 39. edycja Konkursu „Warszawa w kwia- 
tach”. Jak co roku, zachęcamy do zgłaszania ukwieconych 

ogródków, balkonów i loggii. Nowością w tym roku jest zapro- 
szenie do udziału również działkowców.
    Ogródków działkowych naszych mieszkańców niestety nie 
znamy, ale co do ogródków przydomowych, balkonów i loggii 
jesteśmy pewni, że mają duże szanse na docenienie w konkursie! 
Co ważne, do konkursu można również zgłaszać tereny ogólno- 
osiedlowe spółdzielni mieszkaniowych, a nawet całe osiedla. 
Łącznie organizatorzy przewidują aż dziesięć kategorii.              
W regulaminie jest też furtka dla nieśmiałych lub zbytnio 
zajętych - możemy dokonać zgłoszenia balkonu czy ogródka 
naszego sąsiada, oczywiście musimy wcześniej uzyskać zgodę 
zainteresowanego. 
    Organizatorem konkursu jest Zarząd Zieleni m.st. Warszawy. 
Zgłoszenia do konkursu od 1 do 30 czerwca. Ogłoszenie 
wyników 27 sierpnia. Wszystkie informacje, zasady i możliwość 
zgłaszania na stronie warszawawkwiatach.pl

BUDŻET OBYWATELSKI. 
WARTO ODDAĆ GŁOS 

   Od 15 czerwca można oddawać głosy na projekty w ramach 
dziewiątej już edycji budżetu obywatelskiego. Mieszkańcy stolicy 
po raz pierwszy mają do dyspozycji ponad 100 mln zł. Tradycyj- 
nie już największym budżetem dysponuje Mokotów - 8,7 mln zł.
Dla mieszkańców osiedli „Energetyki" to kolejna szansa na to,    
by wartościowe projekty z bardzo różnych obszarów zostały 
sfinansowane z miejskich środków. 
   Można wybrać do 15 projektów na poziomie dzielnicowym        
w wybranej dzielnicy oraz do 10 projektów na poziomie ogólno- 
miejskim, niezależnie od kosztu realizacji tych projektów.
Głosować na projekty będzie można od 15 do 30 czerwca 2022 r. 
Wyniki głosowania podane zostaną 13 lipca. Szczegółowe 
informacje, w tym zasady głosowania oraz lista projektów na 
stronie bo.um.warszawa.pl.

opr. red.

Startuje konkurs dla 
miłośników zieleni

W
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oniec organizacyjno-formalnego zamie- 
szania z przetargiem na budowę linii 

tramwajowej do Wilanowa. Rada Miasta do- 
łożyła 200 mln zł do inwestycji, dzięki cze- 
mu możliwe stało się podpisanie umowy           
z wykonawcą na cały planowany odcinek. 
Oznacza to, że tramwaj do Wilanowa rze- 
czywiście dojedzie do Miasteczka Wilanów, 
a nie jedynie na Stegny (o ryzyku wynikają- 
cym z wysokich kosztów inwestycji pisaliśmy 
w poprzednim M6).

Tramwajem do centrum jeszcze w 2023 r.?
  Finalnie korzystne okazało się zamieszanie 
z przetargiem na wykonawcę, który trzeba 
było powtórzyć. Wskutek skargi jednej z firm, 
Tramwaje Warszawskie ponownie przepro- 
wadziły aukcję - znów wygrał Budimex, któ- 
ry jeszcze bardziej zszedł z ceny, co w dzisiej- 
szych realiach jest mocno zaskakujące. In- 
westycja ma kosztować 685 mln zł brutto      
(w pierwszej aukcji było to 47 mln zł więcej).
Umowę podpisano 29 marca. Wykonawca ma 
22 miesiące na zbudowanie całej trasy od ul. 
Puławskiej do Wilanowa. Co kluczowe - pra- 
ce będą prowadzone jednocześnie na dwóch 
odcinkach, na które została podzielona in- 
westycja - od Puławskiej za skrzyżowanie z ul. 
św. Bonifacego i od Stegien do skrzyżowania 
z ul. Branickiego w Wilanowie. Prace budo- 
wlane mają ruszyć najpóźniej do sierpnia. 
Oznacza to utrudnienia w ruchu, z którymi 

mieszkańcy Stegien i 
Sadyby będą musieli 
się liczyć przez najbliż- 
sze miesiące. Obecny 
podczas podpisania 
umowy Artur Popko, 
prezes Budimexu de- 
klarował jednak, że 
choć firma ma czas do 
końca stycznia 2024, 
to większość prac ma zakończyć się jeszcze w 
2023 r. - Zrobimy wszystko, by przynajmniej 
część trasy została uruchomiona w II połowie 
przyszłego roku – mówił Artur Popko. 

Odnoga na Sielce, Stegny muszą poczekać
  Co ważne, umowa nie objęła planowanej 
odnogi linii wzdłuż św. Bonifacego do dzi- 
siejszej pętli autobusowej. Inwestycja ta sta- 
nowi jedną z „opcji”, którą Tramwaje War- 
szawskie mogą uruchomić w ciągu 10 mie- 
sięcy od podpisania umowy. Jak komentował 
to Wojciech Bartelski, prezes Tramwajów 
Warszawskich, brak tej decyzji wynika z ko- 
nieczności trzymania rezerwy finansowej na 
możliwy wzrost kosztów prac przy głównej 
części projektu. Natomiast jeśli miasto po- 
dejmie decyzję o budowie odcinka do pętli 
Stegny, na realizację wykonawca będzie miał 
20 miesięcy od daty uruchomienia tej części 
umowy. 
   O ile na swoją odnogę mieszkańcy Stegien 

muszą poczekać, to na pewno otrzymają ją 
mieszkańcy Sielc. Elementem trasy, ale od- 
dzielną inwestycją, ma być bowiem odnogę 
wzdłuż ulicy Gagarina aż do Czerniakow- 
skiej. Inwestycja prowadzona przez Tramwa- 
je Warszawskie i Miejskie Przedsiębiorstwo 
Wodociągów i Kanalizacji, ponieważ jej ele- 
mentem jest budowa nowego kolektora na 
deszczówkę o średnicy 2,8 m zaplanowanego 
pod jezdnią ul. Gagarina w kierunku Belwe- 
derskiej. Prace ruszyły na początku maja i rów- 
nież będą wiązać się z utrudnieniami w ru- 
chu na tym odcinku.  Na razie są to roboty 
przygotowawcze - grodzenie terenu, zmiana 
organizacji ruchu, wycinka kilkudziesięciu 
drzew. Pierwsze roboty związane z budową 
torów przewidziano na koniec tego roku, zaś 
inwestycja ma być gotowa do końca 2023 r. 
Koszt ok. 1800 m torów, ale wraz z kolek- 
torem, to 200 mln zł. Składy będą kończyć 
bieg na terminalu dla tramwajów dwukie- 
runkowych tuż przy skrzyżowaniu Gagarina 
z Czerniakowską.
  Na nowej trasie (do Dworca Zachodniego) 
powstanie 31 przystanków. Będą one przy- 
stosowane do potrzeb osób z niepełnospraw-
nościami (m.in. znikną kładki nad ul. Sobies- 
kiego) i zostaną wyposażone w elektroniczne 
tablice informacyjne z rozkładem jazdy pod- 
łączone do satelitarnego systemu wyliczają-
cego online czas przejazdu. Na całej trasie 
będzie działał system „zielonej fali", dzięki 
któremu tramwaje nie będą musiały czekać 
przed skrzyżowaniami na zmianę światła. 
Prxybędzie 488 drzew. Jak zapewniają Tram- 
waje Warszawskie, po uruchomieniu nowej 
linii ze Stegien do centrum dojedziemy w ok. 
20 min., z Sielc w 15 minut. Mariusz Ilnicki

W 2024 ROKU PRZEZ OSIEDLA „ENERGETYKI” PRZEJEŻDŻAĆ BĘDĄ NOWOCZESNE TRAMWAJE 
PORUSZAJĄCE SIĘ PO ZIELONYCH TOROWISKACH. PIERWSZE PRACE JUŻ SIĘ ROZPOCZĘŁY

Tramwaj do Wilanowa. 
Czas budowy (i utrudnień)

Najpóźniej w sierpniu wykonawca ruszy z pracami na mokotowskim 
odcinku linii tramwajowej do Wilanowa. Na początku maja rozpo- 
częły się roboty przy odnodze linii wzdłuż Gagarina. Jeśli wszystko 
pójdzie zgodnie z planem, na początku 2024 roku mieszkańcy osiedli  
„Energetyki" zyskają dostęp do linii tramwajowej, ale na razie bez linii 
wzdłuż ul. św. Bonifacego.

K

Wizualizacja nowej linii - skrzyżowanie ul.  J.Sobieskiego, al. Rzecz- 
pospolitej i Al. Wilanowskiej.
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Skarpa warszawska to jeden z ważniejszych wyróżników miasta. 
Zresztą to wokół niej ogniskują się początki miasta. Dziś już trochę 
przez warszawian niezauważana, ciągle zachwyca.

zym ma siedem wzgórz, Paryż - Sekwanę, Wiedeń - otaczający 
historyczne centrum Ring. Warszawę wyróżnia przecinająca ją   

z południa na północ skarpa. Stoją przy niej ocalałe z zagłady wojen- 
nej pałace, tu są najpiękniejsze parki. Skarpa to ‘kręgosłup’ miasta” - 
czytamy w Gazecie Stołecznej, w artykule z 2015 r. Pisząc o skarpie, 
autorzy Tomasz Urzykowski i Jerzy S. Majewski podkreślali, że jest to 
unikat na skalę europejską przez co wymaga szczególnej ochrony. Ich 
zdaniem skarpa to coś więcej niż tylko stok. To ciąg przyrodniczy sta- 
nowiący w naszym kraju wyjątkowy przykład krajobrazu kulturowego. 
To przecież z nią związane są początki Warszawy, a później jej sto- 
łeczności. Na skraju skarpy wiślanej, prawdopodobnie w XIII w.,         
a więc jeszcze przed lokacją miasta, został założony gród w Jazdowie 
jako obronna rezydencja książęca. Pełniła rolę strażnicy kontrolującej 
przeprawę przez Wisłę w rejonie Kamiona i Solca oraz układu droż- 
nego na koronie skarpy. 
   Potencjał jaki dawała skarpa wykorzystywano już od średniowiecza. 
Wznoszono na niej obiekty sakralne i rezydencjonalne, zakładano 
ogrody użytkowe, a przy dworze książęcym w Jazdowie, w gęstwinie 
zieleni urządzono nawet zwierzyniec. W XVII w. budowano wzdłuż 
skarpy najwspanialsze rezydencje, a towarzyszące im ogrody umiejęt- 
nie wpisywano w jej zbocze. Nie inaczej było na Mokotowie. „Piękne 
położenie starego Mokotowa oraz niezwykle żyzna ziemia sprawiły, 
że już z dawien dawna chętnie budowali tu swe wille bogaci miesz- 
czanie warszawscy. W początkach XVII stulecia część gruntów moko- 
towskich dzierżawił m.in. zamożny kupiec, Jerzy Burbach, tworząc 
tutaj swą letnią siedzibę”, czytamy w książce „Dzieje Mokotowa”.        
W 1611 r. więzieni w niej byli car Wasyl I i jego brat książę Dymitr. 
Dwór stał na koronie skarpy, tam gdzie dziś znajduje się pałac Szustra. 
Z tarasu ukrytej zapewne w gęstwinie drzew posiadłości rozciągał się 
rozległy i malowniczy widok na równinę starorzecza Wisły. 
  Podobnym rozkoszował się ceniący wygody, wysmakowaną archi- 
tekturę i piękny krajobraz marszałek wielki koronny Stanisław 
Herakliusz Lubomirski. Kupując w 1678 r. część gruntów Mokotowa 
wraz z wsiami Służew i Służewiec wzniósł na skarpie według swojego 
nadwornego architekta Tylmana z Gameren letni pałacyk - Arkadię, 

alias Pasterski Domek pod Mokotowem.  Tam gdzie stała posiadłość, 
z której magnat zapewne podziwiał ufundowany przez siebie kościół  
z klasztorem dla bernardynów w Czerniakowie, skarpa wyznacza dziś 
granicę między górną a dolną częścią parku Arkadia. Od lat 20-tych 
XVIII w. tereny te należały do Augusta II Sasa. Król wykupił je ze 
względu na bijące w tym rejonie źródła, które zapewne zasilały pro- 
stokątną sadzawkę wykopaną u podnóża wzniesionego później pałacu 
zwanego Królikarnią. W I połowie XVIII w. istniał tu zwierzyniec      
z hodowlą królików, na które August II chętnie polował, a dziewiczy      
i poszatkowany wąwozami teren idealnie się do tych zabaw nadawał.  
Występujące na zboczu skarpy liczne źródła wody pitnej uznawano 
wówczas za życiodajne i cudownie uzdrawiające. 
  Opinię o ich leczniczych ponoć właściwościach sprytnie wykorzy- 
stał doktor Ludwik Sauvan. Wydzierżawił on w 1840 r. istniejący tu 
pałac, pamiętający jeszcze dawną posiadłość Wierzbno i urządził w nim 
zakład wodoleczniczy, gdzie leczył kuracjuszy metodą dr. Priessnitz’a. 
Jak informował Jerzy S. Majewski w Spacerowniku po Mokotowie, 
Wierzbno zmieniło wtedy się w uzdrowisko, a w pobliżu pałacu zbu- 
dowano kilka willi zupełnie jak w Ciechocinku, czy Busku Zdroju.      
W książce „Warszawa. Przewodnik turystyczny”, Karola Mórawskie- 
go i Wiesława Głębockiego przeczytamy, że oprócz zabiegów medycz- 
nych zalecano chodzenie boso po trawnikach, wspinaczkę po zboczu 
skarpy oraz dietę i picie wód z miejscowych źródeł. Po śmierci L. 
Sauvana uzdrowisko podupadło. 
   Moda na urządzanie w Mokotowie letnisk była jednym ze sposo- 
bów na wykorzystanie potencjału jaki dawał krajobraz. Jego uroda, 
otwarcia widokowe z korony skarpy, czyste powietrze i liczne źródła 
sprawiły, że Mokotów od lat 40. XIX stulecia stał się prestiżowym 
rejonem letniskowym, gdzie powstawały liczne zakłady lecznicze, wy- 
poczynkowe, czy pensjonaty. 
  Wysoka skarpa wiślana jako idealny teren pod dochodowe inwes- 
tycje nęciła także Franciszka Szustra, bogatego litografa warszawskie- 
go, który w 1845 r. wszedł w posiadanie dawnej rezydencji „Mon Coteau” 
księżnej Izabeli z Czartoryskich Lubomirskiej. W górnej części posia- 
dłości, w pobliżu dzisiejszej ul. Dworkowej założył przynoszące zyski 
letnisko. W dolnej działał Ogród Rozrywki w Promenadzie. Został 
założony przez znanego browarnika warszawskiego Seweryna Junga, 
który na ten cel wydzierżawił od Szustra podskarpową część parku. 
„Była tu więc restauracja, estrada, popisy cyrkowe, teatr, wypożyczalnia 
łodzi na stawie, strzelnica, karuzele i huśtawki”, pisali Głębocki i  Mó- 
rawski w swojej książce. 
  W XIX w. na skutek intensywnego rozwoju zniszczonego podczas 
Insurekcji Kościuszkowskiej Mokotowa nastąpiło ożywienie ruchu 
budowlanego. Zabudowywana też niestety była skarpa. Przed wojną 
przypomniano sobie o niej planując przeprowadzenie wzdłuż jej 
górnej krawędzi promenady, co częściowo udało się zrealizować w po- 
staci Alei na Skarpie. Po wojnie, gdy powstawały liczne koncepcje od- 
budowy stolicy, skarpy w żadnej z nich nie mogło zabraknąć. Nad- 
rzędna dla wizjonerów odbudowywanej Warszawy była wtedy pano- 
rama miasta z górującą ponad zabudową Powiśla skarpą. Planiści 
chcieli ochronić widok, który jest jednym z elementów identyfikacji 
miasta. Obserwując obecne działania inwestycyjne, chyba nikt już nie 
pamięta o tej przeszłości. Zamierzenia budowlane, które dziś dotyczą 
bezpośrednio skarpy w sposób rabunkowy odbierają miastu jego 
najbardziej charakterystyczny element ukształtowania terenu prowa- 
dząc niestety do nieodwracalnych zmian w krajobrazie Warszawy.

R

Reklama

KORZENIE MOKOTOWA: SKARPA MOKOTOWSKA 

NA GRANICY DOLNEGO I GÓRNEGO MOKOTOWA
Hubert Habrat - licencjonowany przewodnik po Warszawie, mieszkaniec Sadyby
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ubię spacerować z psem wczesnym rankiem po moim 
jeszcze uśpionym osiedlu. W głowie plącze się frag- 

ment piosenki Kofty: „Jak dobrze rano wstać/ skoro świt/ 
jutrzenki blask/ duszkiem pić [..] gdy nie ma wad/ 
wspaniały, piękny świat/ jak dobrze wcześnie rano wstać/ 
wiosną lat”. Wprawdzie Jonasz Kofta wyznał kiedyś 
publicznie, że nigdy nie widział wschodu słońca, gdyż 
budzi się koło godziny 12, ale poranny hymn wyszedł mu 
fantastycznie. 
   Wokół jest tak pięknie. Po raz któryś się cieszę, że kiedy 
przed laty, będąc na życiowym zakręcie chciałam się 
wyprowadzić do innej dzielnicy, nie zrobiłam tego. Choć 
wówczas otoczeniu wokół mego bloku było bardzo daleko 
do dzisiejszego wyglądu. W latach 80-tych chyba nikomu 
spośród mieszkańców Stegien Południa nie marzyło się,  
że będziemy żyli wśród kwietnych rabat, bogactwa różno- 
rodnych gatunków drzew, krzewów. Otaczały nas rachi- 
tyczne samosiejki, a na trawnikach walał się gruz. 
     Tej wiosny osiedle jeszcze bardziej wypiękniało, bo 
wzbogaciło się o kolejne zmodernizowane ulice i chodniki. 
Robota została wykonana koncertowo. Mieszkańców 
pochylonych kolejnym krzyżykiem na karku ucieszyło coś 
jeszcze - zlikwidowanie krawężników przy chodnikach.  
To akcja kierownika administracji świadcząca o empatii do 
starszych i słabych. Dla osób podpierających się laskami,  
na inwalidzkich wózkach, a także dla małych dzieci rozpę- 
dzonych na rowerkach, wystające krawężniki są niczym 
Himalaje. W ogóle dla wszystkich, którzy z myślą o zacho- 
waniu równowagi muszą patrzeć pod nogi. 
    Znajomy architekt dał mi kiedyś taką radę: jesteś w ple- 
nerze, spójrz w górę, na czubki drzew, gałęzie; zdziwisz się 
urodą krajobrazu ponad horyzontem twojego codziennego 
widzenia. Przypomniałam sobie o tym, kiedy ze słowami 
Kofty w głowie przechodziłam koło zbiornika retencyjne- 
go na moich Stegnach Południe. Podniosłam głowę i mój 
wzrok zatrzymał się na pobliskiej tablicy przedstawiającej 
różne gatunki ptaków. Stanęłam oniemiała. Była cała 
pomazana niebieskim lakierem w sprayu!. Jakiś troglodyta 
zostawił swój barbarzyński autograf: tu byłem!

o nie koniec przykrych niespodzianek tego słonecz- 
nego ranka. Parę kroków dalej, za zakrętem, zoba- 

czyłam w podobny sposób zniszczone fotografie na tablicy 
o historii naszego osiedla. Wandal dał świadectwo szcze- 
gólnego chojractwa – oto potrafi bezkarnie niszczyć            
w świetle lamp, w centralnym punkcie osiedla.  Ta tablica 
powstała staraniem administracji Stegien Południa              
z myślą, by czas nie zaćmił naszej pamięci. Miała patrono- 
wać osiedlowej agorze - miejscu spotkań, rozmów, zabawy. 
I tak się stało. Jest już tradycją, że z okazji różnych świąt 
koło tablicy gromadzą się mieszkańcy - słuchają muzyki, 
grzeją kiełbaski w ognisku, rozmawiają. Organizatorzy 
starają się, by na każdego czekało coś miłego. Wiosną 
dzieci lepią ptaszki z plasteliny, a dorośli słuchają starych 
przebojów warszawskiej kapeli. W porze zmierzchu 
można było obejrzeć pod chmurką film lubiany, bo znany. 
(Zgodnie z zasadą inżyniera Mamonia z „Rejsu”). Nikt, 

również obecni na tych spotkaniach przedstawiciele admi- 
nistracji nie nawołuje do integrowania się, to dzieje się 
samo. 
   Wielu z nas, gdy mówi: „na naszym osiedlu”, traktuje to 
dosłownie. Pani Olga Gontarek specjalistka od pielęgnacji 
zieleni w administracji Stegny Południe bardzo często 
odbiera telefony od mieszkańców z radami, co posadzić, 
kiedy wyciąć, itd. Zdarza się, że na ten sam temat jest 
dziesięć różnych zdań. Zwłaszcza starzy mieszkańcy space- 
rując po osiedlu sprawdzają, czy robota została wykonana 
po ich myśli. Zielarka, jak potocznie nazywają między sobą 
specjalistkę od krajobrazu, nie narzeka na wtrącanie się      
w jej projekty. Przeciwnie, ceni sobie współgospodarzenie. 
To motywuje do pracy. 

racam myślą do nocnych wandali. Nie znam ich 
nazwisk, ale wiem, z jakiej społecznej grupy się wy- 

wodzą. To są uczestnicy nocnych popijaw koło zbiornika, 
ich krzyki w miarę wypitego alkoholu niosą się daleko. 
Mamroczące niedobitki można obejrzeć wczesnym ran- 
kiem, gdy słaniając się na nogach, usiłują trafić do domu.   
Na ławkach zostawiają puste butelki i resztki jedzenia. 
Podczas wylęgu komarów - także ułamane gałęzie z po- 
bliskich drzew, służące im do odganiania gryzących owa- 
dów. Ci barbarzyńscy biesiadnicy nie są przybyszami            
z innych dzielnic. Wychowali się na Stegnach w mieszka- 
niach, które kiedyś zasiedlali ich dziadkowie. 
    Jak to się dzieje, że wyrośli na troglodytów? Nie znajduję 
odpowiedzi, bo nie ma z nimi dialogu. Ale wiem, że stoją 
na pochylni i jeśli na skutek osobliwego zbiegu okoliczno- 
ści z niej nie uskoczą, trafią w końcu tam, gdzie ich miejsce. 
Za kraty. Jako wieloletni sprawozdawca sądowy znam 
anatomie przestępstw. Nie raz w sali sądowej słyszałam 
spowiedź oskarżonego, od czego się zaczęło. 
    Teraz jest ważne, żeby troglodyci nie tryumfowali. 
Właśnie dostałam wiadomość z administracji osiedla         
- udało się zmyć bazgroły na tablicach. Znów jesteśmy        
w cywilizowanym świecie. 

Helena Kowalik 
dziennikarka oraz 
reportażystka, 
autorka 17 książek, 
setek reportaży. 
Wiceprzewodni- 
cząca Rady Etyki 
Mediów. 
Mieszkanka 
Stegien z kilku- 
dziesięcioletnim 
doświadczeniem.

Z ŁOKCIAMI NA PARAPECIE. NOTUJE HELENA KOWALIK

Tu byłem ja, troglodyta
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  Sprzedam własnościowe 63,8  m2  

Powsińska 38 (róg Zielonej). 3/4 po- 
koje, kuchnia, oddzielna łazienka          
i WC, balkon, piwnica. Tel. 602 156 
873.

  SPRZEDAM MIESZKANIE 3 POKO- 
JOWE, bezpośrednio, 63m2, ul.  
Pyjasa 4, tel. 786 851 340.

  Wynajmę lub kupię podziemne 
miejsce garażowe w budynku przy ul. 
Melomanów 10 lub w najbliższej 
okolicy. Kontakt 506 585 401.

  Mam do wynajęcia miejsce po- 
stojowe w garażu przy ul. Zwierzy- 
nieckiej 8d. Kontakt: 667 033 829.

  Agent nieruchomości z wielo- 
letnim doświadczeniem, sprzedaż, 
wynajem, telefon 602 500 315.

 Szukam mieszkania do kupienia 
na Mokotowie. Proszę dzwonić 790 
022 457.

  Kupię mieszkanie 1-2 pokojowe 
Warszawie. 792 280 274.

  Chętnie kupię mieszkanie 1-2 
pokojowe bezpośrednio. Proszę             
o telefon: 505 677 592.

  Kupię mieszkanie 3 pokojowe na 
Mokotowie, bezpośrednio. Proszę        
o telefon: 780 009 617.

  Jako Stegnian, pośrednik nie- 
ruchomości, chętnie pomogę i dora- 
dzę przy sprzedaży lub wynajmie 
Twojego mieszkania,  tel. 508 400 
952; kubalski.pawel@gmail.com.

   Hydraulika, gaz. Zenek.                  
Tel. 691 718 300. 

 Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 789 088 382.

  Układanie płytek ceramicznych, 
gresu. Tel. 508 135 766.

  NAPRAWA, serwis okien PCV                       
i drewnianych. Wymiana uszczelek, 
klamek, okuć. Profesjonalnie i tanio. 
Tel. 512 627 219.

  OKIEN NAPRAWA SERWIS. 
Regulacja, doszczelnianie, wymiana 
uszkodzonych części, serwis pogwa- 
rancyjny. KAŻDY TYP i  RODZAJ 
OKIEN. Tel.502 431 461.

  Rolety, Plisy, Żaluzje, Moskitiery. 
Duży wybór materiałów i fachowe 
doradztwo. Tel. 512 627 219.

  Żaluzje, rolety, plisy, moskitiery, 
naprawy. Profesjonalnie z gwarancją.  
Tel. 501 572 800.

  Rolety, żaluzje, plisy. Naprawa 
okien. Wymiana uszczelek, klamek, 
okuć. Fachowo i dokładnie.  Tel. 504 
231 576.

  Cyklinowanie bezpyłowe parkietu. 
Układanie parkietu, desek, paneli. 
Profesjonalnie. Naprawy parkietu. 
Lakierowanie lakierami bezzapacho- 
wymi. Tel. 601 347 318.

 MALOWANIE, tapetowanie, 

gładzie, wykończenia. Szybko, 
solidnie, tanio. Warszawa i okolice. 
Jurek 600 302 916, POLSKI fachowiec 
z wieloletnim doświadczeniem.

 Remonty kompleksowo. Ponad 35 
lat doświadczenia - szybka realizacja. 
Tel. 602 378 608.

   Złota rączka, drobne naprawy         
i pomoc sąsiedzka. Elektryka, 
hydraulika, ślusarskie. Zadzwoń, 
pomogę. Marcin, tel. 508 27 67 68.

  Architekt z uprawnieniami: 
budowy, przebudowy, rozbiórki             
i remonty. Tel. 698 497 709.

  A-Z REMONT. Malowanie, 
gładź gipsowa, glazura, terakota, 
hydraulika, elektryka itp. Osobiście, 
tel. 793 974 481. MOKOTÓW.

  MEBLE NA WYMIAR. Kuchnie, 
garderoby, szafy, regały. Tel. 
501 210 211.

  Zakład Tapicerski z wieloletnim 
doświadczeniem poleca swoje 
usługi, tel. 22 842 94 02, 502 250 
803, 22 618 18 26.

  Transport, przeprowadzki, 
przewóz rzeczy, mebli (możliwość 
montażu), opróżnianie mieszkań, 
piwnic, wywóz śmieci, gruz, RTV, 
AGD, usługi porządkowe w ogród- 
kach, działkach. Tel. 577 567 929.

  Hydraulik - pełen zakres, upraw- 
nienia gazowe. Tel. 883 699 907.

   Nauka polskich liter, czytania, dla 
dzieci z Ukrainy. Tel. 517 259 312. 

  Nauka czytania - dzieci 
dyslektyczne. Tel. 517 259 312.

  Nauczycielka języka polskiego  
udzieli korepetycji  lub dodatkowych 
lekcji z zakresu pisania różnego typu 
tekstów. ZAPRASZAM! Do kontaktu 
mailowego (szelwina@wp.pl) lub 
telefonicznego: 663 32 94 38.

  Niemiecki dla osób w każdym 
wieku - nigdy nie jest za późno na 
naukę języka! Zapewniam miłą 
atmosferę, dojeżdżam na terenie 
Mokotowa. Tel. 661310993. 

  Nauka hiszpańskiego i angiel- 
skiego. Konwersacje z native 
speaker. Tel. 505 988 631.

  Matematyka korepetycje, szkoła 
podstawowa, liceum, technikum. 
Dojazd do ucznia tel. 518 712 006.

  Korepetycje matematyka, 
angielski podstawówka i matura. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227.

  Angielski dla dzieci (9 lat+) i mło- 
dzieży u doświadczonej nauczycielki. 
Dyslektycy mile widziani. Ceny przy- 
stępne. Nie dojeżdżam. Tel.888 75 
14 52.

  Korepetycje: matematyka, angiel- 
ski (szkoła podstawowa i średnia,           
w tym przygotowanie do matury). 
Absolwent Politechniki. 
Dojeżdżam. Tel. 790 577 227. 

    Masaże relaksacyjne, 
refleksologia stóp dłoni i twarzy. 
Dyplomowany refleksolog, tel 504 
152 463. Osiedle Bernardyńska

  Podolog. Pedicure leczniczy z 
dojazdem do klienta. Obcięcie, 
oszlifowanie paznokci, zmiany 
chorobowe, wrastające paznokcie, 
odciski, modzele, profilaktyka. Tel. 
574 650 202.

  PROTEZY ZĘBOWE - naprawa 
protez i usługi protetyczne. 
Ekspresowo. Tel. 602 774 491.

 Diagnoza talentów i predyspo- 
zycji dla dzieci, młodzieży i doro- 
słych. Doradztwo szkolne i zawo- 
dowe. Cena 70 zł/h. Tel. 530 878 
123. Korsykańska. Także egzamin 
8-klasisty i matura z angielskiego        
- 70 zł/h.

  PSYCHOLOG z 18-letnim stażem 
Psychoterapia uzależnień, przemocy, 
zaburzeń odżywiania i nastroju, 
pocz. własnej wartości, problemów 
wychowawczych. Sadyba, wizyty 
stacjonarne i online: 608 222 000.

   WCZASY DLA SENIORA: Krynica 
Morska – 8 dni od 949 zł/os.; Stegna – 
8 dni od 849 zł/os. tel. 534 244 044.

  PRYWATNY DETEKTYW - pomoc      
w sprawach karnych, sprawdzenia 
fachowców, obserwacje, ustalenia 
adresowe dłużników, majątkowe, 
wykrywanie zdrad małżeńskich, tel. 
881 152 900.

  Opiekunka medyczna  zaopie- 
kuje się osobą starszą  2-3 godziny 
dziennie . Tel. 509 288 565.

 Sklep mkstrefa.pl - same śliczne 
rzeczy. Markowe szkło, porcelana, 
artykuły dla dzieci, pluszaki, 
dekoracje,akcesoria i inne. Dobre 
ceny. Zapraszamy. Tel. 509 764 634.

  Drobne poprawki krawieckie, 
cerowanie artystyczne, naprawa 
sztucznej biżuterii, 668 438 908.

  Szyję miarowo, damskie, 
poprawki. Tel 22 842 36 70.

   Profesjonalne PRANIE DYWANÓW 
I TAPICERKI meblowej odkurza- 
czem piorącym Karcher. Tanio i 
solidnie. Ceny promocyjne od 5 do      
8 zł za mkw wykładziny lub dywanu.     

Tel. 577 305 175.
  WYNAJEM ODKURZACZA 

PIORĄCEGO Karcher Puzzi. Cena 
promocyjna 48 zł za dobę. Gratis 
100 g profesjonalnego proszku do 
prania dywanów. Darmowa 
dostawa. Tel. 577 305 175. 

  MYCIE OKIEN. Tanio i solidnie. 
Okno pojedyncze 15 zł, dwuskrzyd- 
łowe 30 zł, balkonowe 30 zł. 
Gwarantujemy zadowolenie i 
miłą obsługę.  Tel. 577 305 175.

  Naprawa komputerów. Rozwią- 
żemy każdy problem ze sprzętem        
i  oprogramowaniem. Usuniemy 
wirusy, odzyskamy dane, sieci Wi-Fi. 
Tel. 600 133 681.

  Usługi telefoniczno-kompute- 
rowe, naprawczo-instalacyjne, 
centralki i aparaty, podłączenia                    
i uruchomienia oraz sieci kompute- 
rowe.  Jerzy 22 828 18 28.

    RADCA PRAWNY - prowadzenie 
postępowań sądowych (spadki, od- 
szkodowania, dochodzenie należno- 
ści, rozwody)  -  tel. 690 876 653.

  KANCELARIA RADCY PRAWNEGO   
prowadzi sprawy sądowe, w tym 
małżeńskie i spadkowe, doradztwo        
i mediacje w zakresie spraw majątko- 
wych (dział spadku) - tel.  501 532  
660, eurokontakt1@wp.pl.

  Biuro Rachunkowe KPiR, ryczałt, 
VAT, duże doświadczenie, 
indywidualny cennik. Iberyjska 7/17, 
tel. 793 20 11 72. Zapraszam.

   UBEZPIECZENIA. Allianz – dla 
czytelników M6 specjalne zniżki na 
ubezpieczenie mieszkania i ubezpie– 
czenia turystyczne – zadzwoń, 
sprawdź.  Tel. 607 77 99 04.

   ZŁOTO-SREBRO - wyrób- naprawa 
-sprzedaż. Tel. 601 736 815.                     
Ul. Barcelońska 1.

   Sprzedam meble używane w 
dobrym stanie. Tel. 517 259 312. 

  Muzea świata, wydawnictwo 
Świat Książki, 2005, copyright 2002 
Mondadori Electa Milano Polish 
Translation Bertelsman Media. Stan 
nowe. Tel. 516 516 010.

 Sprzedam tanio drzwi wew- 
nętrzne 5 sztuk do dwupokojowego 
mieszkania, prawie nowe. Tel. 607 
416 336.

   RÓŻNE

OGŁOSZENIA DROBNE 
DLA CZŁONKÓW SPÓŁDZIELNI

 Dla członków spółdzielni ogłoszenia drobne są bezpłatne. Maksy- 
malna długość to 170 znaków.  W ramach ogłoszeń darmowych  nie 
publikujemy adresów stron www. Ogłoszenia prosimy przesyłać na 
adres m6@msmenergetyka.pl  w  tytule zaznaczając  „Ogłoszenie 
drobne”, lub  SMS-em na numer  737 38 98 98. Termin nadsyłania 
ogłoszeń do następnego wydania M6: 30 czerwca 2022 r.

 EDUKACJA

 ZDROWIE I URODA

OGŁOSZENIA DROBNE

 USŁUGI REMONTOWE

 NIERUCHOMOŚCI

mailto:m6@msmenergetyka.pl
mailto:m6@msmenergetyka.pl
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Powitanie wiosny. Przylot jerzyków
   Administracja Stegny Południe wraz z grupą mieszkańców Nasze Podwórko 
zorganizowała piknik sąsiedzki – Powitanie Wiosny. Podczas imprezy miała 
miejsce wyprzedaż garażowa; dzieci bawiły się tworząc wspólnie papierowe, 
latające jaskółki, kwiatki korkowe i bociany z tektury. Każdy mógł skorzystać          
z serwisu rowerowego, zjeść gorący bigos, pieczoną kiełbaskę oraz napić się 
zimowej herbatki, a to wszystko przy akompaniamencie Kapeli Praskiej.
   Podobną imprezę administracja Stegny Południe i mieszkańcy z grupy Nasze 
Podwórko urządzili pod nazwą Przylot Jerzyków. Dzieci tworzyły papierowe 
jerzyki i węże, Kapelę Praską zastąpili muzycy - Jasiek Drzewiecki i Andrzej 
Matusiak, a gorącą, zimową herbatę - lemoniada.

Brydż i szachy
   10 kwietnia Urząd Dzielnicy Mokotów zaaranżował kolejny już  „IX Moko- 
towski turniej brydżowy par na Naszym Podwórku”, który tradycyjnie odbył się 
przy ulicy Bonifacego 10, w SPI nr 339 im. Raoula Wallenberga na Stegnach 
Południe. Turniej pobił rekord frekwencji – wzięło w nim udział aż 47 par. 
Turniej przeprowadził Mazowiecki Związek Brydża Sportowego. Zawody 
wygrała para w składzie: Krzysztof Waśniewski - Wiesław Maciejczuk. Medale, 
dyplomy i nagrody wręczył Rafał Miastowski - Burmistrz Dzielnicy Mokotów.
    W dniu 8 maja Nasze Podwórko we współpracy z Urzędem Dzielnicy 
Mokotów zorganizowało „III Mokotowski turniej szachowy na Naszym 
Podwórku”, który tradycyjnie odbył się przy ulicy Bonifacego 10, w SPI nr 339 
im. Raoula Wallenberga na Stegnach Południe. W turnieju wzięło udział 58 
zawodników, co jest kolejnym rekordem liczby uczestników. Oprócz rodzimych 
szachistów, swoich przedstawicieli wśród amatorów szachów miały takie kraje jak 
Rumunia, Ukraina, Brazylia czy Meksyk. Turniej przeprowadziło „Życie 
szachowe na Mazowszu”, a sędziował Robert Krasiewicz. Zawody wygrał 
Mokotowianin Andrzej Kwiatkowski, najlepszym juniorem do lat 14 został 
Filbert Etut, juniorem do lat 18 - Maciej Demianiuk, a najlepszym seniorem 60+ 
został wymieniony wyżej zwycięzca całego turnieju - Andrzej Kwiatkowski. 
Medale, dyplomy, puchary i nagrody wręczyła Joanna Dembowska - radna 
Dzielnicy Mokotów.

Co nowego na Naszym 
Podwórku?

  2021 roku Ośrodek Kultury Aktywne Stegny OKAS we współ- 
pracy z administracją osiedla i Radą Osiedla Stegny Południe 

zorganizował serię bezpłatnych zajęć ogólnorozwojowo-piłkarskich. 
Ponieważ zainteresowanie było bardzo duże, a dzieciaki zadowolone 
postanowiliśmy kontynuować tą inicjatywę również w tym roku. Jak się 
okazało, była to bardzo trafna decyzja.
   Zajęcia rozpoczęły się na początku marca i potrwają do końca listopada. 
Na boisku przy Maltańskiej, dwa razy w tygodniu, spotykają się trzy grupy 
„małych piłkarzy”.  W najmłodszych grupach są nawet czterolatki, które 
dzielnie radzą sobie z piłką. W starszych grupach widać już prawdziwych 
pasjonatów piłki. W sumie aktualnie na listach jest ponad 80 dzieci, w tym 
dzieci z Ukrainy mieszkające na Stegnach Południe, które korzystają             
z zajęć – oczywiście bezpłatnie.  
  Naszych podopiecznych na pewno będziemy mogli zobaczyć na pikniku 
z okazji Dnia Dziecka. Liczymy, że wkrótce uda nam się również stworzyć 

własną osiedlową dziecięcą drużynę piłkarską, która będzie 
reprezentować osiedle Stegny Południe na różnych imprezach. 
Na razie po prostu cieszymy się z aktywności naszych dzieciaków 
– miło popatrzeć, jak spędzają czas na świeżym powietrzu ucząc 
się nie tylko techniki piłkarskiej, ale i zasad fairplay oraz 
współpracy zespołowej.

Beata Owczarek, OKAS

W

Mali piłkarze trenują 
przy Maltańskiej fo
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Bezpłatne rejsy Stołecznej Żeglugi 
Pasażerskiej
Rodzinna majówka na Służewiu
Targi Książki w Warszawie 2022

           i inne...

Serwis internetowy specjalnie dla 
Czytelników M6 informuje o ciekawych, 
darmowych wydarzeniach na Mokotowie 
i nie tylko. Szczegóły oraz więcej 
wydarzeń na waw4free.pl.

Jakub Zieliński, Nasze Podwórko
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Nie może Cię tam zabraknąć!
Do zobaczenia!


